
Eredményekben

gazdag,

boldog

új

esztendőt!

Közös erőfeszítésekkel továbbra is!
Naptárunkban ismét egy 

évet hagytunk magunk mö
gött és újabb év küszöbén 
állunk. Amikor az 1970-es 
év mérlegét megvonjuk, 
amely egyben harmadik öt
éves tervünk záró éve is 
— elkerülhetetlen, hogy ne 
utaljunk azokra a körülmé
nyekre, amelyekből 4—5 év
vel ezelőtt kiindultunk. Fo
kozatosan romló geológiai 
viszonyaink, a mélyebb 
szint felé haladva, növekvő 
költségek, óriási munkaerő 
fluktuáció, amely az elmúlt 
évben krónikus produktív 
létszámhiányba csapott át. 
Emlékeztetni szeretnék to
vábbá röviden a IX. Párt- 
kongresszus előtti vállalati 
pártértekczlctünk egyik 
legfőbb problémájára is, 
vagyis arra, hogy a hat
vanas évek második feléig' 
vállalatunknál vissza-visz- 
szatérő jelenség volt az, 
hogy éves terveinket rend
szerint kisebb-nagyobb 
költség túllépéssel tudtuk 
csak teljesíteni és felsőbb 
szerveink elbírálásától füg
gött vállalatunk kollektív 
munkájának megítélése. Ez 
a jelenség az mellett, hogy 
év közben nehezítette az 
átgondolt, célszerű vezetési 
stílust, zavarólag hatott 
egész vállalatunk életére. 
Pártértckezlctünk útmuta
tása alapján, elsősorban c 
kérdésben próbáltunk meg
oldást keresni és most már 
megállapíthatjuk, sikerrel.

Felsőbb szerveink segít
ségével 19G7-ben átdolgoz
tuk terveinket és igyekez
tünk olyan légkört terem
teni, amelyben jobban bon
takozik a kezdeményezés 
és a termelési kedv.

Egybe esett ez a szakasz 
a gazdasági reform beveze
tésének időszakával, ami
kor az átgondoltabb, ki
egyensúlyozottabb vállalati 
gazdálkodást jól támasztot
ta alá az üzemek önálló, 
kezdeményező munkája, a 
dolgozók kibontakozó mun
kamozgalma. E tényezők 
együttes hatására 1968-tól 
folyamatosan teljesíteni 
tudjuk éves tervelőirányza
tainkat, sőt némi túltelje
sítésre is futja erőnkből. 
Részletesebb ismertetésre 
ez alkalommal nem kívá
nok kitérni, de felsorolás 
szerűen utalok az egyen
letes termelésfejlesztési 
biztosító néhány olyan mű
szaki-munkaszervezési in
tézkedésre, mint a fúrási, 
robbantási, biztosítási tech

nológia fejlesztése, a rako
dás gépesítése, a szállítás 
korszerűsítése, a csillcpark 
jelentős bővítése stb. Szá
mottevően javult az ÉDÜ 
és Kísérleti Automatizálási 
és Kutatási tizem közre
működése kapcsán az érc- 
kihozatal eredményessége, 
a pcrkolációs úton történő 
fémnyerés, a bányavizek 
uránmentesítése.

A fő tevékenység mellett 
öntödénk, műszerüzemünk 
termelési tevékenységét, a 
kutatók különböző kísérle
teit kell kiemelnem, akik
nek tevékenysége nemcsak 
mostani termelésünk ered
ményességét szolgálják, de 
elősegítik a vállalat jövő
beni munkáját is. E ténye
zők mellett megemlíthet
jük, hogy javult munkás- 
védelmi tevékenységünk, 
baleseti helyzetünk kedve
zőbb, mint a korábbi idő
szakban.

Ezen intézkedéssekkel 
párhuzamban fejlődésünk 
döntő tényezőjévé vált szo
cialista brigádjaink, mun
kacsapataink vcrscnylcndü- 
lete, amelyek a jubileumi, 
centenáriumi, majd kong- 
reszusi versenyszakaszok
ban elemi erővel törtek fel 
és szinte magukkal sodor
ták a még tétovázókat, in
tenzív munkára ösztönözték 
a vállalati és üzemi vezetés 
minden részét. A kölcsö
nös és összehangolt erőfe
szítések hatására, az el
múlt 3 évben mintegy 30 
százalékkal javult vállala
tunknál a termelékenység 
és ezt hűen követte dol
gozóink anyagi megbecsü
lése. Az 1969-ben végrehaj
tott munkaidő csökkentés 
ellenére felettes szerveink 
segítségével átlagbér ren
dezést hajtottunk végre, 
amelynek következtében a 
munkásállomány átlagbére 
éves szinten 2000, az admi
nisztratív dolgozók bérc 
1000 forinttal növekedett 
személyenként. Ezt a bér- 
fejlesztést is figyelembe vé
ve, 1966-hoz viszonyítva pl. 
a munkás átlagbér 30 531 
Ft/fő/évről 1970-ben 35 538 
Ft/fő/évre növekedett vál
lalatunknál, ami ennél az 
állománynál 16,4 százalékos 
béremelkedést jelent. Az 
elmúlt 5 évben 702 lakást 
adtunk át dolgozóinknak és 
a nagyobb beruházásokból 
megemlítjük az új orvosi 
rendelő intézet üzembehe
lyezését.

A negyedik ötéves terv

ben hasonló erőfeszítésekre, 
hasonló együttműködésre 
lesz szükség. Erőink okos, 
gazdaságos kihasználásával 
fel kell tárnunk továbbra 
is tartalékainkat. 1975-ig 
nyersére termelésünket 10 
százalékkal kell növelnünk, 
5 százalékkal kevesebb lét
számmal számolva. A to
vábbra sem javuló geoló
giai körülményeink között, 
a mélység miatt növekvő 
természetes költségeink 
mellett, 5 év alatt 6—8 szá
zalékkal kell csökkente- 
nünk önköltségünket. Az 
első két évben ezek mellett 
még számítanunk kell a 
visszafejlődésben levő volt 
I. üzem és a felfejlődésben 
még eléggé elején járó IV- 

- cs üzem okozta többlet 
gondokkal. Számításaink 
szerint ezek a gondok eny
hülnek negyedik ötéves 
tervünk második felében.

Az előttünk álló felada
tok nem engednek feszített- 
ség nélküli munkatempót a 
következő években sem. A 
vállalat gazdasági, párt- és 
tömegszervezeti vezetése 
egyaránt meg van győződve, 
hogy a komoly nekirugasz
kodást igénylő időszakban 
is bátran támaszkodhat az 
üzemvezetés a dolgozók 
széles körének hatékony tá
mogatására, amelyek nélkül 
eddigi eredményeinket sem 
tudtuk volna elérni.

Népgazdasági tervünk 
szakaszainak e fordulóján 
ezért, amikor a vállalat ve
zetősége és a magam nevé
ben is őszinte elismeréssel 
köszönöm meg munkatár
saink, dolgozóink segítségét, 
azt kérem, hogy biztosít
sák ezt a támogatásukat a 
következő időszakokban is. 
Ebben az esetben ered
ménnyel zárhatjuk majd az 
1971-cs esztendőt és a töb
bi éveket is.

E gonlolatok közben kí
vánok eredményekben gaz
dag, békés, boldog új esz
tendőt vállalatunk vala
mennyi dolgozójának és 
kedves hozzátartozóinak 
egyaránt.

Jó szerencsét!

Tóka Jenő 
igazgató

Világ proletárjai, egyesüljetek!
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Január elsejével:

Összevonják az I.—IV. sz. Bányaüzemet
Kinevezték a vezetőket

1971. január 1-vel a 
visszafejlődésben levő I-es 
és a felfejlődésben levő 
IV-es Bányaüzemekből IV- 
es Üzem címmel új üzem 
szerveződött vállalatunknál. 
Tóka Jenő igazgató elvtárs 
a politikai szervekkel 
egyetértésben kinevezte az 
új üzem vállalati hatáskör
be tartozó vezetőit, névsze
rinti Kerekes Jenő üzem
vezetőt, Till. József főmér
nököt és Beer Antal veze
tőkönyvelőt.

Kerekes elvtárs 41 éves, 
bányászcsaládból szárma
zik, ő maga is bányamun
kásként dolgozott, amíg is
kolára nem küldték. A 
Szovjetunióban végezte el a 
műszaki egyetemet. 1956 
óta dolgozik vállalatunknál 
különböző vezetői beosz
tásban. Jelenlegi kinevezé
séig az 1-es üzem vezetője 
volt. 1947-től tagja pár
tunknak. Politikailag kép
zett, széleskörű vezetési ta
pasztalatokkal rendelkezik. 
Számos jótulajdonságainak 
egyike, hogy közvetlen kap
csolatot tart a dolgozókkal 
és vezető munkatársaival.

Till elvtárs 50 éves. Ap-

Téli felkészülés 
a Szolgáltató Özemben

A tél, amikor e sorokat 
írtuk még nem indította 
meg általános támadását, 
de üzemünk dolgozói emlé
kezve az elmúlt évi bősé
ges gondokra, felkészültek 
fogadására. Két hóeke ki
javítva, előkészítve várja 
bevetését és ugyanakkor 
szellemes homokszóró ké
szüléket készítettek. Ez az 
okos gép az úton haladva 
homokkal, salakkal szórja 
be azt és így biztosítja a 
csúszós úton való közleke
dést. A robosztus ZIL-gép- 
kocsi előtt hóeke díszeleg, 
amelyet olajemelő mozgat 
a kívánt magasságig. Elő
zetes becslés szerint e két 
speciális gép elegendő lesz 
a bánya és szállítási útvo
nalak tisztítására.

Készenlétben áll a fagy
brigád is. Horváth Zsig- 
mond és Tukora László gk- 
vezetők éjszakánként víz
zel töltik és indítják a te
lephelyen a kocsikat, hogy 
azok reggeli műszakkezdés
re üzemképesen álljanak. A 
tél próbára tesz embert, 
gépet egyaránt, üzemünk 
dolgozói ezt tudják és ké
szülnek rá.

Engclmann József

ja munkás volt és ő is 
csillésként kezdte a bányá
ban, majd elvégezte a bá
nyaipari középiskolát. 1952- 
ben munkája mellett vé
gezte el a műszaki egyete
met és azóta különböző ve
zetői beosztásokban dolgo
zik. 1957-ben került válla
latunk állományába, jelen
legi kinevezéséig a IV-es 
üzem vezetője volt. 1956 
óta párttag. Széleskörű mű
szaki ismereteit és gyakor
lati tapasztalatait jól hasz
nosította munkája során és 
ezekre szükség is lesz az 
új nagyüzem műszaki gond
jainak megoldásához.

Ülést tartott a vállalati pártbizottság
December 19-én megtar-. 

tóttá első munkaértékezle- [ 
tét vállalatunk pártbizott-1 
sága. Kovács István pb-tit- j 
kár elvtárs beszámolt a 
vb megválasztása óla vég
zett munkájáról, majd Tó
ka Jenő igazgató elvtárs 
ismertette a vállalat 1971- 
es gazdasági-termelési fel
adatait. Harmadik napiren
di pontként a pártbizottság 
jóváhagyta ■ az 1971 első 
féléves tervét. Ennek alap
ján a pb, illetve vb tár
gyalni fogja többek között:1 
a vezetés tömegkapcsolatát; 
a vállalati műszaki főosz
tály irányító, ellenőrző 
munkáját; a vállalati 
egészségügyi szolgálat tevé

Cementálják a IV. üzem 
szállító aknáját

Szovjet technológiával és 
elég nagy költséggel — kb. 
4 millió forint — utólago
san cementálják a IV. 
üzem szállító aknáját. 600 
tonna cementet nyomatnak 
az aknafal mögé.

Miért van szükség erre 
a hatalmas munkára? A 
szállító aknában óránként 
55 köbméter fakadó víz van. 
Mivel behúzó aknáról van 
szó, ez a nagy vizmeny- 
nyiség páratartalomként a 
bánya levegőjébe kerülne. 
Ezzel oly magas lenne a 
levegő relatív páratartalma, 
hogy igen nehézzé válna 
ott a fizikai munka. Ugyan
is a szervezet a munka so
rán termelt hőt verejtéke
zés és annak elpárologta
tósa által vezeti el. A nagy 
relatív páratartalmú levegő 
viszont nem képes felvenni 
a bőr verejtékét.

A cementálás akkor te
kinthető eredményesnek, ha 
a fakadó víz kb. 5 köb
méterre csökken óránként

Beer elvtárs 50 éves, pa
rasztcsaládból indult. Felső 
kereskedelmi iskolát vég
zett, 1943 óta dolgozik szak
májában. 1957-ben jött vál
lalatunkhoz, azóta dolgo
zik jelenlegi beosztásában. 
1960-ban lépett be a párt
ba. Elvégezte a Marxista— 
Leninista Esti Egyetemet. 
Politikai és szakmai isme
reteit, mint propagandista 
is hasznosítja.

Mindhármójuknak gratu
lálunk, nekik és az üzem 
újonan kinevezett többi ve
zetőinek és valamennyi 
dolgozójának további mun
kasikereket kívánunk.

kenységét, a vállalat dol
gozóinak egészségügyi hely
zetét; az összevont I—IV- 
es üzem termelésbeindítá
sának kérdését; a fiatal 
műszaki dolgozók gazdasá
gi, politikai tevékenységé
nek tapasztalatait; az EDO 
területén folyó pártoktatás
nak hatását a politikai és 
gazdasági életre; a vb mun
kamódszerét; a szakszerve
zeti szervek munkáját, az 
üzemi demokrácia érvénye
sülésének kérdését; az is
kolák, óvodák patronálásá- 
nak tapasztalatait és a vál
lalati sportkör politikai ne
velő munkájának értékelé
sét.

T. B.

A művelet technológiája 
röviden: Mozgatható mun
kapadról 3 m hosszú lyu
kakat fúrnak nagy vídiá- 
val, fúrókalapáccsal, 1,5 m- 
es hálóban. A lyukak kí
vül zárhatók és ezekbe 
nyomatják 50—60 atmosz
féra nyomással a cementte
jet, melybe gyorskötő van 
keverve, valamint aktiváló 
anyagok. (Külön keverőbe
rendezés aktiválja a nyo
matás előtt a cementtejet.) 
Az aktiválás célja a minél 
gyorsabb kötés biztosítása; 
A cementálás végrehajtá
sára. melyet teljes egészé
ben vállalatunk végez, 
olyan személyzet lett kivá
logatva, mely már dolgo
zott aknában, vagy akna
mélyítésen. Folyamatos 
munkarendben (6 plusz 2) 
kb. 50 napig tart a mun
ka.

G. M.
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Kedves vendégek vállalatunknál

Fiataljaink megítéléséről, 
a munkás újságírás szerepéről

Beszélgetés Jász Dezső elvtárssal

„Nyílt levél"

Illetékesek válaszolnak

edves vendéggel találkoztak vállalatunk párt
munkásai az elmúlt hetekben. Jász Dezső 
elvtárs, aki több mint ötévtizedes hivatásos 

forradalmár tevékenység után nyugállományba vonul
va tölti jól megérdemelt „pihenő napjait”, Berlinből 
hazalátogatva, néhány napot töltött feleségével együtt 
vállalatunknál. Így módomban állt kötetlen formában 
beszélgetni Jász elvtárssal, többek között a kommu
nista-újságírásról, a mai generációt foglalkoztató né
hány más kérdésről.

Jász elvtárs mozgalmi te
vékenységét az első világ
háború időszakában, mint 
újságíró kezdte. Egyik él
harcosa volt a kibontako
zó forradalmi mozgalmak
nak. A Tanácsköztársaság 
idején a Vörös Hadsereg 
komiszárja, majd az emig
rációban, mint a „Komin
tern” funkcionáriusa 6 or
szágban segíti szervező 
munkájával a kommunista 
mozgalom kibontakozását. 
A spanyol szabadságharc
ban újból magas katonai 
beosztásban vesz részt. En
nek az ügynek harcosa a 
második világháború nap
jaiban, mint katona és 
mint politikus, s ezért küz
dött a fasizmus leverése 
után mint tudományos ku
tató és író. Magyar nyel
ven viszonylag kevés műve 
jelent meg eddig, bár ol
vashattuk írásait a „Kor- 
társ”-ban, Élet és Tudo
mányban, a Tiszatájban 
stb. A Magvető a közeljö
vőben jelenteti meg gyűjte
ményes kötetét, Budapest
től—Budapestig címmel. A 
kötethez Diószegi András 
írt utószót, amelyben így 
emlékezik Jász elvtársról:

„Jásznak meg van tehát 
a helye történelmünkben. 
Egyike volt a magyar mun
kásmozgalom legjelesebb 
katonáinak, helye az ötven
éves történelmi múlt kon
textusában Stromfeld,
Landler, Münnich, Zalka 
mellett van. Irányt tart ér
demei elismerésére a nem
zetközi munkásmozgalom 
„civil” gárdája is. A „név
telen” pártfunkcionárius 
bonyolult megbízatásokat 
teljesítve, mind több és 
több képességét bontakoz
tatta ki a párt érdemében. 
Nem volt számára semmi 
idegen, ami meggyőződését 
szolgálta. Nyelve, érzése 
szerint — bár neve román, 
osztrák, német, holland, 
spanyol, francia KP nyil
vántartásokba lett beje
gyezve — megmaradt ma
gyar kommunistának, aki 
internacionalista célokért 
áldozta éveit.

S bár magyarul újból 
csak visszaemlékezéseiben 
szólalt meg, induló évei 
alapján és visszaemlékezé
se formáját tekintve is, oda 
kell sorolnunk a magyar 
kommunista újságírás úttö
rői közé. S ez egyben azt 
is jelenti: neve azon körön 
belül van, amelyikben az 
újságíró Gábor Andor, va
lamint Illés Béla, Lengyel 
József, Kahána József stb. 
egyszóval annak az egykori 
forradalmár generációnak 
képviselői sorolandók —, 
akik 1919-ben a fiatalsá
got jelentették, ma pedig 
a munkásmozgalom „he
roikus’’ és „hétköznapi” 
feladatait egyaránt becsü
lettel megoldó legidősebb 
korosztálynak, a párt meg
alapítóinak a szóvivői.”

A nagy útnak korántsem 
ért még végére Jász elv
társ. Napjainkban, mint 
hadtörténész folytat tanul
mányokat és jelentet meg

műveket idegen nyelven és 
mint mosolyogva hozzátet
te, most már módjában áll 
vissza-vissza térni első sze
relméhez, az újságíráshoz 
is.

Ilyen óriási tudás, isme
ret és tapasztalat-halmaz 
birtokában, az évekkel da
coló feszített munkatempó
ban is vah ereje Jász elv
társnak odafigyelni a vi
lágeseményekre, ezen be
lül a magyarországi esemé
nyekre, fejlődésünk problé
máira. Erre mutat, hogy 
teljesen otthonosan mozgott 
a kongresszus előtti politi
kai légkör számos kérdései 
között.

•Kihasználva az ember
életében elég ritkán adódó 
lehetőséget, többek között 
megkérdeztem veterán ven
dégünket, hogyan látja a 
mai „generációs problé
mánkat”, milyennek ítéli 
fiatalságunkat?

— A mai magyar fiata
loknak számos jó tulajdon
ságai közül kiemelkedő a 
szembetűnően magas szak
mai és politikai-ideológiai 
képzettségük — válaszolt 
Jász elvtárs. — Számos 
helyen, többek között vál
lalatunknál, de katonai 
alakulatoknál is módomban 
volt közvetlenül is beszél
getni fiatalokkal. Akarat
lanul is arra gondoltam 
ezeken a találkozókon, 
hogy az 50 évvel ezelőtti 
fiatalság, ha ennyit tudott 
volna, sok minden jobban 
ment volna. A mai fiatal
ság alapvető gondjai a je
lenlegi gazdasági adottság
hoz, az életszínvonal kér
déseihez kötődik. A gazda
ság fejlődésével ezek a 
gondok fokozatosan eltűn
nek, a feszültségek felol
dódnak. A fiataloknak lát
ni kell, hogy ezek az idő
sebb korosztálynak is gond
jai. Az idősebbeknek vi
szont sokkal nagyobb tü
relemmel kell közeledni a 
következő lépcső „fő te
herviselőihez” és biztos, 
hogy egyre több kérdésben 
találják meg a közös neve
zőt. Mind két oldalon szá
mos előítélettől kellene 
megszabadulni.

Nyíltan kell erről be
szélni. Az igényesség egy
mással szemben és az élet

tel szemben, nem hiba. Hi
ba a türelmetlenség. Főleg 
a fiataloknak ezt kell, hogy 
leküzdjék és jobban szá
moljanak a reális lehetőd 
ségekkel. Az öltözködés, 
más külsőségek, beat-zene 
stb. túlzott előtérbe kerülé
se, átmeneti jelenségek. 
Részben a fiatalok korá
val függnek össze, dé ér
ződik a nyugati behatás is. 
Ezekhez megfelelően kell 
hozzáállnunk.

Mit tart Jász elvtárs a 
munkás sajtó, a kommu
nista újságírás legfonto
sabb feladataként?

— A lenini útmutatás
nál ma sem lehet jobbat 
adni, — kezdte fejtegetését 
Jász elvtárs. — A valósá
got tükrözni a fejlődés 
szemszögéből. Tájékoztatni 
és a közös cél érdekében 
befolyásolni. Minél keve
sebb frázist és minél több 
tényt. Az igaz ügy mellett 
harcosan kiállni. Az üzemi 
sajtó komoly eszköz lehet 
az üzemi légkör alakításá
ban és ebbe a munkába 
minél több egyszerű dol
gozót kell bevonni. Olvas
tam az Ércbányász novem
beri számát és úgy láttam, 
az önök újságja tükrözi az 
előző törekvéseket — mon
dotta Jász elvtárs.

Nagyon jól estek a mun
kásmozgalom, neves vete
ránjának elismerő szavai és 
csak megerősítenek ben
nünket további munkánk-J 
ban, amiben tudjuk, sokat j 
kell még javulnunk.

Hivatkozva a december 
hónapban megjelent Érc
bányász c. lapban „Nyílt 
levél” címmel, közöljük, 
hogy a panaszt kivizsgál
tuk és válaszunkat az aláb
biakban adjuk meg:

A kivizsgálás során meg
állapítottuk, hogy a pana
szos állítása nem vitatható, 
vagyis a Sütőipari V. va
lóban a november 7-i ün
nepek előtt, úgy mint más 
kettős, vagy hármas ünne
pek előtt, előszállítást esz
közölt. Ezen árut, illetve 
kenyeret bolti dolgozóink a 
Bk. M. rendelet értelmében 
a sütéstől számított 3 na
pon belül értékesíthetik. 
Ezen időn túl a kenyér ér
tékesítése nincs engedé
lyezve. Szíves tudomásukra 
hozzuk, hogy a Sütőipari

V. ünnepek előtt csak elő
szállítással, illetve elősütés- 
sel tudja biztosítani a la
kosság kenyér ellátását, mi
vel kapacitása nem teszi 
lehetővé, hogy 1 nap alatt 
a 2, vagy 3 napos kenyér 
szükségletet legyárthassa.

Sajnálattal kell még tu
domásukra hoznunk, hogy 
egyes vásárlóink igényének 
ellenére sem tehetünk 
olyan ígéretet, hogy a jö
vőben kettős, vagy hármas 
ünnep előtt, csak friss, me
leg kenyeret tudunk bizto
sítani, tisztelt vásárlóink 
részére.

Kérjük a fentiek szíves 
tudomásul vételét.

Dr. Bácskai Frigyes
igazgató

Nyílt javaslat
Alulírott azzal a javas

lattal fordulok az illetéke
sekhez, hogy az uránváro
si 7 emeletes épületeknél 
elhelyezett hirdetőtábla 
gondolatáért és annak gya
korlati kivitelezéséért járó 
újítási díjat az arra jogo
sult személynek (szemé
lyeknek) a legrövidebb időn

tesz, mert figyelemmel kí
sérhetik róla a mozik mű
sorát,

3. De nagyon jó az uta
zó közönségnek is, mert a 
buszra való várakozás köz
ben bepillantást nyerhet
nek a képeken keresztül 
a filmek világába is.

4. És nem utolsósorban
belül kiutalni szíveskedje- a város képét is előnyösen
nek.

Indoklás:
1. Nagyon jó dolog az, ha 
városunk lakosságát minél 
szélesebbkörű információk 
érik. S ennek egyik esz
köze a jó hirdetőtábla is.

2. A kultúra iránt ér
deklődő embereknek pedig 
különösen jó szolgálatot

emeli egy képeit és pla
kátjait gyakran váltogató 
hirdetőtábla.

Hogy mindebből egy szó 
sem igaz?

De hát akkor miért állí
tották oda??!!

Nagy Sándor

„A kapukulcs"
A számomra rendkívül 

érdekes, tanulságos beszél
getés még hosszabban el- 
nyúlolt, de nem nyújtha
tom tovább ezen kis be
számolómat. Ezúttal még- 
egyszer megköszönöm Jász 
elvtárs vállalati lapunknak 
adott útmutatását, bízva 
abban, hogy módunkban 
lesz még más alkalommal 
is hasonló meghitt beszél
getésre — további sike
rekben gazdag, egészséges, 
békés, hosszú életet kívá
nok kedves • feleségével 
együtt.

Tóth Béla

A kapukulcs használatát 
és kulcsokért az egyszeri 
beszerzési árának megfele
lő összegű térítését és a 
havonta fizetendő 5 forint 

i kapupénzátalány fizetését a 
3/1965. (III. 21.) ÉM .sz. 
rendelet részletesen szabá
lyozza.

Lényege az, hogy a ház
kezelője az épületben lakó 
és 18. életévét betöltött 
személyeknek — egyes ese
tek kivételével — kapukul
csot adhat térítés ellené
ben. A kulcsokért ezenkí
vül havonta 5 forint áta
lányt kell fizetni, mely tel

Hasznos időtöltés

jes egészében a házfelügye
lőt illeti meg.

A kapukulcsokat házan
ként nyilvántartásba kell 
venni, meg kell számozni. 
Ez érthető is társadalmi 
tulajdon védelmében, mert 
többször előfordult, hogy 
kapuzárás után illetéktele
nek bementek a házakba és 
ott lakásokban, alagsori he
lyiségekbe betörtek.

Egyébként a házfelügyelő 
a kapuzárás után az épü
letbe érkezőknek, illetve tá
vozóknak köteles kaput 
nyitni, az előírt díjazás 
mellett, de mivel a házfel
ügyelőnek is éjjel kell pi
henni, így csöngetésre fel i 
kell öltözködnie és csak az
után mehet kaput nyitni,! 
ami időbe telik és addig 
a ki-, vagy bejövöknek vá
rakozniuk kell. Ezért a bér
lőknek is érdeke, hogy ka
pukulccsal rendelkezzenek.

Amennyiben a bérlő, 
vagy családtagja nem ren
delkezik fentiek szerint ka
pukulccsal, úgy a házfel
ügyelő tartozik kapuzárás 
után kaput nyitni, de eb
ben az esetben éjfél előtt 
0.30, míg éjfél után 0.60 
forintot tartoznak fizetni.

Dr. Palotás Géza
jogtanácsos

Megjegyzés: Az idézett

LAPSZEMLE

Megjelent 
a Munkás Magazin
A Kossuth Könyvkiadó 

Munkás Magazin címmel 
új folyóiratot adott ki az 
elmúlt hónapban. Ez a 
sajtótermék a munkásság
hoz, elsősorban a fizikai 
dolgozókhoz kíván szólni, 
számot adva arról, hogyan 
változik az idő, a világ, és 
hogyan változnak a mun
kások, akik maguk alakít
ják a világot.

A Munkás Magazin éven
te hat alkalommal jelenik 
meg.

Már az első szám is igen 
gazdag tartalmú. Színes 
cikk ismerteti pl.: Pióker 
Ignác életét. Mennyi idő 
marad élni? címmel a 
munkásasszonyok pihenésé
nek, szórakozásának és mű
velődésének problémáiról 
kapunk tájékoztatást. Idősb 
Szabó István, a salgótarjá
ni munkásból lett Kossuth- 
díjas szobrászművész életé
ről „Fába faragott bányá
szok” címmel közöl több 
képpel illusztrált riportot. 
E néhány kiragadott cikk 
is bizonyítja a lap sokré
tűségét.

A Munkás Magazin be
szerezhető a Kossuth Ki
adó üzemi könyvterjesztői
nél. Ára: 3 forint.

Miről ír a Pártélet?
A Pártélet decemberi szá

ma csaknem teljes egészé
ben a X. pártkongresszus
sal foglalkozik. Közli a 
kongresszus dokumentu
mait: határozatot a párt
munkájáról és a további 
feladatokról; az MSZMP 
Szervezeti Szabályzatát; a 
párt új vezető szerveit és a 
Fellebbviteli Bizottság je
lentését.

Párttagjaink nyilván ér
deklődéssel olvassák és ta
nulmányozzák a módosított 
Szervezeti Szabályzatot, mi
vel ezt eddig sajtó nem kö
zölte.

A Fellebbviteli Bizottság 
jelentése — a X. kongresz- 
szushoz beterjesztett egyéni 
kérelmekről — szintén elő
ször kerül az olvasók elé.

A Pártélet további részé
ben a X. kongresszus párt
munkával foglalkozó anya
gaiból találnak összeállítást 
az olvasók, amelyet a párt
oktatásban is hasznosítani 
lehet.

Juhász Károly

fl Zsolnay múzeumban jártunk
Az ez évben megrende-j terméket, melyek közül az 

zett Bányász Kulturális I eozin máig is utánozhatat- 
Hónap keretén belül a lan szerte a világon, 
munkásszállásunkról egy '• a kiállítótermekben sze-. 
csoport indult el és keres- metgyönyörködtetően sora
ié fel a pécsi Zsólnay Ki- \ koztak a remekművek. Az 
állítást. A látvány amiben előbb említett magyaros 
részük volt megérte a fá- motívumoktól kezdve a 
radtságot melyet a mú- Közel- és Távol-Kelet gaz- 
zeumlátogatók vállaltak. dag színvilágáig minden

Zsolnay Vilmos és csa- megtalálható és megcsodál- 
ládja Magyarországon — ható volt. 
pontosabban Pécsett - Eu- A világhírnév bizonyítá
sa szerte rangos helyre saként az 187Q éy, g. 
emelte a kerámiamuvésze- világklállítás és bécsi ki„ 
tunket. állítás „Grand Prix”-e kü-i —----------  —

A kezdeti formakeresés iynböző aranyérmek és ok- ÉM- rendelet létezését cikk-
után Zsolnay és neves levelek tanúskodnak írónk nem vitatta, misem,
iparművészekből allo alko- ' A rendeleteket is emberek
tógárdája — két leánya a Befejezésül talán csak l szel-kesztik és emberek meg 
kor legjobb kerámikusai annyit, hogy Zsolnay Vil- is változtathatják. Vélemé- 
közt voltak — szebbnél, mos Pécsett hozta letre azt, nyünk szerint e rendeletet 
szebb alkotásokkal lepték \ a kerámiakultúrát, melyet j ;s megváltoztatnák ha el- 
meg a világot. nagyon kis fáradtsággal ! gondolkodnának a cikk

Kikísérletezték a kaolin- bárki megtekinthet, 
mentes földpátos alapanya
got és még egy sor egyedi Szarka Tibor

mondanivalója felett.
(Szcrk.)

Klubdólután 
eszperantó 
ni/elven
Kint hűvös, borongós idő, 

itt bent kellemes meleg. 
A IV. emeleti teremben fe
hér asztalok hosszú sora.

Megérkeznek a városi 
vendégek, — a pécsi ifjú
sági csoport tagjai — el
sők között Pallós Istvánné, 
a megyei eszperantó szö
vetség titkára, akik a he
lyi csoport meghívására 
jöttek el a közös klubfog
lalkozásra. A szokásos kö
szöntő és üdvözlő szavak 
után Radocky Gyula ver
se következett, majd a 
vendégek Petőfi verseket 
szavaltak, eszperantó nyel
ven. Közben humoros jele
netek következtek, tartal
mukat magyar nyelven is 
ismertették.

Katus László

K

Az Ércbányász decemberi számában megjelent 
a „Kapupénz-átalánnyal” kapcsolatban az alábbiakat közöljük
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Az M—15-ös brigád rekordja

Ezer méter 
négy hónap alatt

Mégegysxer a Ill-as üxemi népes fűtéséről

December 19-én teljesítette 
éves fémtermelését az üzem

Korábbi számunkban 
hírt adtunk, hogy új re
kordot értünk el vállala
tunknál. A Kutató-Mélyfú
ró Üzem M-15 brigádja 
Zif-1200 típusú fúróberen
dezéssel 1970. július 6-tól 
október 28-ig egy ezer mé
ter külszíni fúrólyukat mé
lyített le. Ez volt a lényeg, 
de mi is van mögötte?

Farkas László, a beren
dezés vezető fúrómestere 
régi vállalati dolgozó, el
ismert, jó szakember. Csen
des, nyugodt, de határozott 
embernek látszik. Mi az ő 
véleménye erről a szép tel
jesítményről, hogyan érték 
el?

„Sok függ attól, ki mi
lyen elhatározással jön a 
munkába; akar-e dolgozni, 
pénzt keresni, vagy csak 
muszájból. Hiába a legjobb 
gép, az emberen igen sok 
múlik.

A mi brigádunk mindent 
megtett a jó teljesítmény 
elérése érdekében. A lé
nyeg az, hogy mindig dol
gozni kell, őrség, vagy gép
javítás ideje alatt is. Hi
szen mindig van mit csi
nálni, gépet ápolni, javí
tani, rendet rakni. Így le
hetett elérni, hogy beren
dezésünknél már 3 éve alig- 
alig volt mentés, illetve e- 
miatt termeléskiesés.

És persze a műszaki fel
tételek. A technológiai elő
írások pontos betartása, a 
jó szerszámok és a jó iszap
technológia is lényeges sze

Hasznos idő
Tiszta fúrás
Mentés

Nyilvánvaló, hogy a 
technológiai utasítások pon
tos betartása és a jó mun
kaszervezés hozta meg a 
gyümölcsét. Ennél a be
rendezésnél évek óta tartó 
folyamat ez.

A brigád tagjai is ki
váló emberek, de arra is 
emlékszem; az üzem első 
szocialista brigádjának, az 
akkori M-2-nek, Farkas 
László volt a vezető mes
tere. Gondolom, ez sem 
volt véletlen. Persze nem 
szabad elfeledkeznünk a ki
váló műszaki irányításról 
sem. Soós Sándor főfúró
mester nagyszerű munkát 
végzett a toronynál, nem 
különben a magasabb mű
szakiak is. Elismerés és di
cséret illeti őket.

A fúrás nemcsak lyuk a 
földben, hanem fontos ada
tokat ad a geológusoknak. 
Lényeges tehát a minőség 
is. A kérdésekre Gárdonyi 
Ervin és Rózsás Ferenc 
geológusok válaszolnak;

— Az elvégzett munka 
nemcsak mennyiségi, ha
nem minőségi is. A mély
ből kiemelt kőzetanyag, a 
fúrómagok mennyisége igen 
jó, meghaladja az előírtat. 
A tervezett három átmé
rőtípus közötti átmenetet, a 
geológiai előrejelzés alap
ján a legideálisabb helyen 
alakította ki a brigád. Ez 
persze csak úgy lehetséges, 
ha a toronynál geológizál- 
nak egy kicsit, tehát fi
gyelik a fúrómagot, felis
merik a fontosabb kőzete
ket és ennek alapján cse
lekszenek. Így érték el, 
hogy a fúrás ferdesége a 
tervezetten, illetve az elő- 
rejelzetten belül maradt. 
Most gyökérágat fúrnak, 
ilyen munkával sikerül 
majd a 2000 méter.

repet játszott. Ezért nem 
volt évek óta selejt-méte- 
rünk, szinte ismeretlen a 
szerszám megszorulása, a 
lyuk összeomlása, a men
tés. Ezzel összefügg az is, 
hogy az idén az első és a 
harmadik negyedévben 
megnyertük a tornyok kö
zötti baleseti és tisztasági 
versenyt.

Ez a rekord még jobban 
összerázta a brigádot. Már 
kétszer értük el a Szocia
lista brigád címet, bizto
sak vagyunk benne, hogy 
az idén is sikerül. Egyéb
ként is jó, összeszokott tár
saság ez. Az őszinte, bará
ti, hang a jellemző, vesze
kedés torzsalkodás nincs.

A fizetés? Hát igen, a 
pénzből sohasem elég, le
hetne több is.

Tavaly is elsők voltunk 
az üzemben 1903 m-rel, s 
az idén már 1804 métert 
fúrtunk, s minden remé
nyünk megvan ahhoz, hogy 
elérjük a 2000-t, s ez er
kölcsileg és anyagilag is 
előnyös lesz számunkra.”

MIT MOND 
AZ ÜZEMVEZETÉS?

Kovács István fúrási fő
mérnök: — Mint műszaki, 
először számokra hivatko
zom. A berendezés idei idő
mérlegét (a munkaidő szá
zalékos megoszlását) hason
lítva az üzemi átlaghoz, 
igen érdekes számokat lát
hatunk
M-15 brigád Üzemi átlag

81,8% 62,2%
42,8 27,3

1,6 8,7
— Sokat jelent egy fú

rás gyors lemélyítése, ha
marabb kaptunk adatokat 
a kutatás továbbviteléhez, a 
többi fúrás megtervezésé
hez. A minősig ellen sem 
lehet kifogás .

Szerencséjük volt? Igen, 
az is! De csak „is”, mert 
igaz hogy a fúrás nem ha- 
rántolt, bonyolult réteg- 
összletet, a település nyu
godt volt, nagyobb törede
zett zónák nem voltak, 
mégis hasonló körülmények 
között sem ért el még fú
róberendezés ilyen szép 
eredményt. A szerencse azt 
segíti, akin lehet, akin ér
demes segíteni!

A ragyogó, új rekord az 
egész üzemben visszhangra 
talált. Az eredményes mun
káért a Szocialista üzem
rész cím másodszori elnye
réséért küzdő Kutatási 
Üzemrész valamennyi bri
gádja őszintén gratulált az 
M-15 berendezés dolgozói
nak, és további sikereket 
kívántak a szocialista bri
gád cím újabb elnyerésére. 
Az erről szóló levelet Elek 
István kutatási főmérnök 
személyesen vitte ki a be
rendezéshez és adta át 
Farkas László vezető fúró
mesternek.

És végül, egy kis pénz 
is akad. A Kutató-Mélyfúró 
Üzem gazdasági, műszaki, 
politikai vezetősége nevé
ben Suha Ferenc üzemve
zető elvtárs 3060 forint 
rendkívüli prémiumot adott 
a brigádnak a rekordtelje
sítményért. Ö maga is a

legnagyobb elismeréssel 
nyilatkozott a brigád mun
kájáról.

Reméljük, szép teljesít
ményük és visszhangja, a 
megfelelő anyagiak a többi 
brigádnál is több és jobb 
munkára serkent.

K. L.

Gondoskodás
a csökkent monkaképességöekröl

Rehabilitációs munka a ll-es üzemben
A csökkent munkaképes

ségű dolgozók védelmére 
hozott kormányhatározat 
három évé jelent meg. Az 
eltelt idő elég hosszó ah
hoz, hogy beszélhessünk a 
végrehajtó szervek gyakor
latáról, s e gyakorlatban 
szerzett tapasztalatokról.

Vállalatunk II. üzemében 
megtörtént az értékelés. En
nek alapján a szakszerve
zeti bizottság is megvitat
ja a problémát.

A beszámoló összefoglal
ja az 1968. január 1-e óta 
elért eredményeket. Meg
alakult a rehabilitációs bi
zottság. összeállították 
azoknak az ún. védett mun
kahelyeknek jegyzékét, 
amelyeken csökkent mun
kaképességűek foglalkoztat
hatók. Nyilvántartásba vet
ték és kategóriákba sorol
ták az érintetteket. Az el
ső kategóriába azok kerül
tek, akiknek egészségi ál
lapota általános okok miatt 
romlott. A másodikba a 
foglalkozási betegségben 
szenvedők, a harmadikba 
az üzemi balesetesek.

A beszámoló adatai sze
rint 53-mal több a védett 
munkahelyek száma, mint 
jelenleg a csökkent mun
kaképességű dolgozóké. A 
rehabilitációs bizottság és a 
gazdasági vezetés együtt
működése kifogástalan.

Gondok mégis vannak. A 
védett munkahelyek zöme 
földalatti. így azok, akik 
földalatti munkakörben 
nem foglalkoztathatók, nem 
jöhetnek ezeknél számítás
ba. Vannak olyan munka
helyek ds, amelyek szak1- 
képzettséghez kötöttek. A 
rehabilitálandók zöme 
azonban nem szívesen vesz 
részt átképzésen, nem szí
vesen tanul tovább. Sokan 
lépnek fel túlzott igények
kel. Ezek nem teljesítése 
aránytalan reakciót vált ki 
náluk. Ez részben a saját 
tájékozatlanságuk követ
kezménye. De akik köny- 
nyen kerülnek hangulati 
befolyásuk alá, azok sem 
elég tájékozottak.

Megoldandó probléma te
hát akad bőven. Már az 
előbbiekből is kitűnik, hogy 
az első kategóriában az ál
talános egészségromlás kö
vetkeztében csökkent mun
kaképességűek vannak te
hát akik anyagilag nem re
habilitálhatók. Nem mond
ható mégsem, hogy ezek 
problémái minden esetben 
szubjektivek. Vitathatatlan, 
hogy az üzem a jogszabá
lyok szellemében jár el. 
Az is, hogy ezek kereteit 
nem lépheti túl. Kérdés 
azonban — és ez felelős 
vezetőket is foglalkoztat —, 
hogy például a foglalkozási 
betegségek körét bezárhat
juk-e egyetlen betegséggel, 
a szilikózissal.

Decemberi számunkban 
hírt adtunk, hogy végre 
megoldódik a táró népes
kocsijainak fűtése. Elké
szül a fedett csarnok és 
megoldódik a kocsik elő- 
fűtése is. Mint cikkírónk 
írta a dolgozók egészség- 
védelmét szolgáló beruhá
zás munkálataiba nagy-

Nagy József pl., aki gaz
dasági cselédként, 6 éves 
kora óta dolgozik, 1953 óta 
bányász. Nálunk 1959-től 
dolgozik. Átesett a kötele
ző orvosi felvételi vizsgán 
és az időszakos orvosi vizs
gálatokon. Kiváló vájár, 
brigádvezető volt. 1965-ben 
lábtöréses balesetet szenve
dett. 1968-ig a lába telje
sen rendbejött, keresetki
egészítése megszűnt.
Ugyanakkor 50 százalékos 
rokkantságot állapítottak 
meg nála szívkoszorú érel
meszesedés és tüdőtágulás 
miatt. Rokkant vájárrá is 
minősítették. Jelenleg für- 
dős, 1815 forintos illet
ménnyel.

Teljes anyagi rehabilitá
lására nincs lehetőség, mert 
betegsége nem minősül fog
lalkozási eredetűnek, ö ma
ga, annak minősíti.

Mit tehetünk? A beszá
moló tartalmaz néhány ja
vaslatot. Így: erőteljesebb 
propagandamunka, tájékoz
tatás üzemi hatáskörben. 
Vállalati hatáskörben pe
dig a továbbképzés, szak
oktatás megszervezése, cél
üzem létesítése, kooperáció 
az üzemek köpött és a Me
gyei Tanáccsal. Mindezek 
— különösen az átképzés
re és célüzemre vonatkozó 
javaslatok — igen figye
lemreméltóak. Utóbbira 
számos konkrét elképzelést 
hallottunk.

A gyorsabb ügynitézés 
azoknak, akiknek életszín
vonalát súlyosan érinti a 
rehabilitációs eljárás — 
létfontosságú. E téren azon
ban ' nincs minden rend
ben. Kosztya József pl., 
aki ez év májusában a bá
nyában enyhe agyrázkódást 
szenvedett, s néhány nap 
múlva otthon elájult, au
gusztus közepéig volt táp
pénzen és különböző ki
vizsgálásokon. Azóta 1320 
forintért dolgozik a fürdő
ben. Keresetvesztesége ha
vi 3000 forint. A MUCSÖ 
szeptember 9-én vizsgálta 
felül. Azóta sem kapott ha
tározatot, de további vizs
gálatra sem utalták. Lele
tei is negatívak.

Csak megnyugvással ve
hetjük tudomásul, hogy az 
orvosok rendkívüli gondos
sággal és felelősségérzettel 
döntenek egy ember egész
ségi állapotáról. Kevesebb 
megnyugvásra ad okot a 
határozat körüli érthetelen 
késlekedés.

Problémák tehát vannak, 
s ezekre dolgozóink is fi
gyelnek. Lapunk elsősorban 
az ő észrevételeikre, javas
lataikra tart igényt, s azo
kat esetenként közölni is 
kívánja.

Dr. T. F.

számban kapcsolódtak be 
szocialista brigádok és az 
elvégzett társadalmi mun
ka értéke közel 20 száza
lékát tette ki a kb. másfél 
milliós beruházásnak. Saj
nálattal állaptíotta meg 
cikkünk ugyanakkor, hogy 
a tervezés nem kellő ösz- 
szehangoltsága miatt az 
előre elvégzett munkálatok 
és a beszerelt berendezések 
egy része {elosztók és ká
belek) kárbavesznek a be
ruházás teljes befejezése
kor és ezzel a társadalmi 
munka értékével kb. azo
nos kár keltke.zik. Ez utób
bi állítás — ami mint ké
sőbb kiderült igaz is, nem 
is — ellentmondást váltott 
ki az üzem vezetői és az 
építésbe társadalmi munká
ba bekapcsolódó dolgozók 
körében. Mi hát az igaz
ság?

Az üzem dolgozói évek 
óta joggal sérelmezik, hogy 
nincs megoldva téli idősza
kokban a népeskocsik fű
tése és leszálláskor kb. fél
órát kell üljenek az átázott, 
fagyos ülésfeken. Az üzem 
vezetése is tudta ezt és ez
ért 1969. decemberében, kí
sérletképpen húsz kocsiba 
elektromos fűtőtestet sze
reltek, 9 elosztóval. Ez a 
népeskocsik felében rész- 
megoldást jelentett ugyan, 
de fedett csarnok hiányá
ban továbbra is probléma
ként adódott a kocsik le
hűlése, beázása. A teljes 
megoldást egy komolyabb 
beruházás oldotta volna 
meg, de ennek anyagi fe
dezetével akkor még nem 
rendelkezett az üzem, illet
ve a vállalat. így, ez év 
elején megrendelték a 
Szolgáltató Üzemtől a töb
bi kocsikba is a fűtőtes
teket és a még hiányzó el
osztókat. Az összköltség így 
kb. 300 ezer forintot tett ki.

Ez év tavaszán ismét na
pirendre került a kérdés és 
több variációs tervet ké
szítettek a fedett csarnok 
megépítésére és belső fű
tésére. Szeptemberben a 
zsűri jóváhagyott egy ta
nulmánytervet, amelynek

Vigyázzunk egymásra 

és okuljunk!
Tisztelt Szerkesztőség!
Vállalati újságunk min

den példányát örömmel ve
szem kezembe. Együtt örü
lök azokkal, akiknek mun
kában elért sikereiről érte
sít lapunk, mert meggyő
ződésem, hogy ezek mögött 
a munkasikerek mögött ne
héz, de becsületes, egymást 
is féltő, óvó, gondos mun
ka van. Az ilyen munka 
népszerűsítése elsőrendű 
feladata lapunknak. De 
csak az ilyen munkát és 
ilyen munkát végző dolgo
zókat szabad és kell példa
ként dolgozóink elé állíta
ni.

Lapunk decemberi szá
mában azonban nem ilyen 
egyértelműen valósult meg 
ez az elv.

„Munkasikerekkel kö
szöntötték a pártkongresz- 
szust” című írásban a II. 
Bányaüzemi csapatok kö
zött olvasom a 39-es csa
patot is, melynek tagjai 
már az 1971. első félévi 
tervükön dolgoznak.

Ezt a tényt nem vitatha
tom, de nem szeretném, ha

alapján 1971 tavaszára 
megépülhetett volna a fe
dett csarnok és év végére 
a belső fűtés. Ez az idő
pont a X. kongresszus 
előtti időszak volt, amikor 
mint országosan, az üzem
ben is felfokozott aktivitás, 
kezdeményezés uralkodott. 
Megszületett a gondolat, 
építsék meg a csarnokot 
még a téli hideg beállta 
előtt. A gondolatot tett kö
vette, a tervezők becsületé
re váljon, hogy időben 
szállították a részterveket. 
Ilyen körülmények között, 
a társadalmi munka segít
ségével december közepére 
elkészült a beruházás első 
üteme és a korábbi meg
rendelésben készült elek
tromos berendezésekkel 
ideiglenesen a kocsik elő- 
fűtése is megoldható.

Az első fűtött kocsik 
pont kint jártukkor, decem
ber 19-én indultak. Igaz, 
hogy az így beépített elek
tromos fűtőtestek, elosztók, 
páncélkábelek, a következő 
idényben, a csarnok belső 
fűtésének másmódon való 
megoldásakor feleslegessé 
válnak, de feltehetően ak
kor is felhasználhatók lesz
nek valahol és amit nem 
lehet pénzben kimutatni: 
mintegy 80 téli műszakkal 
hamarább valósulhatott 
meg a kocsik előfűtése és 
védelme a beázásoktól.

Ez tehát az' igazság a né
pes fűtésének beruházása 
körül és még valami: az 
üzem dolgozói által vég
zett társadalmi munkanem 
volt beiktatva a hivatalos 
beruházási költségbe, vagy
is, ha még azt is fedezni 
kellett volna ennyivel töb
be került volna a beruhá
zás.

Végül még egy kapcsoló
dó jó hír: Az üzem de
cember 19-én, vagyis pon
tosan az első „melegszerel
vények” indulásának nap
ján teljesítette éves termelé
si tervét is. Ehhez és a dol
gozók egészségét védő tö
rekvésekhez is csak gratu
lálni tudunk.

Tóth Béla

elfelejtené vállalatunk 
egyetlen dolgozója is ennek 
a tervteljesítésnek október 
22-én fizetett súlyos árát, 
amelyért a jog szerint 
ugyancsak egy, vagy egyes 
személyek vonhatók fele
lősségre, de erkölcsileg a 
szűkebb, vagy nagyobb kö
zösség is felelős

ök nem köszöntötték a 
pártkongresszust!

Nem hiszem, hogy gon
dolt volna erre a tényre 
Tóth Mária is, amikor ezt 
a csapatot nevezi a II. Bá
nyaüzem legjobb csapatá
nak. Meggyőződésem, hogy 
Barcsa elvtárs csapata, de 
a vállalat egyetlen csapata 
sem tekinti, nem tekintheti 
követendő példának.

Vigyázzunk egymásra és 
okuljunk! Biztos vagyok 
abban, hogy a 39-es csa
pat tagjai és munkatársaik 
is okultak

Segítsünk nekik, de ne 
úgy. hogy az ilyen módon 
végzett munkát népszerű
sítjük.

Horváth Bertalan
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Felcsillant a remény
Mint mindenhol, nálunk is 

a legnépszerűbb sportág a 
labdarúgás, s éppen ezért szur
kolóink, pártoló tagjaink már 
régóta várnak jó eredményt 
csapatunktól. Az elmúlt évek
hez viszonyítva 1970-ben való
ban változás következett be. 
Tavasszal a csapat megnyerte 
a félfordulós bajnokságot és 
elnyerte az
EZÜSTLABDAT és serleget.

De ennél is jelentősebb, hogy 
a • félfordulós bajnokságban ki
alakult az a csapat, amelyik 
az őszi fordulóban a mérkő
zések nagy részét végig Ját
szotta és nagyon értékes há
rom pont előnnyel zárta azt. 
Labdarúgó csapatunk szem
pontjából annyira jelentős volt 
az őszi forduló, hogy érde
mes róla kicsit bővebben ír
ni. Meglepetésre gyenge raj- 
tott vett a csapat. Az első 
négy fordulóból három pontot 
gyűjtött összesen, s ezzel a 
10. helyen állt. Az eredmé
nyek igy alakultak: Kaposvári 
Rákóczi 2:0, Győri Dózsa 1:2, 
Bauxit 3:4 és Máza-Szászvár 
2:2. Azt hiszem, hogy legop
timistább szurkolónk sem re
mélte, hogy ebből a kátyúból 
kijut a csapat és olyan soro
zatot produkál mint amilyen 
következett; Fűzfő 5:1, BTC 
2:1(1), Almásfüzitő 2:0, Tán
csics (idegenben) 5:0(1), Vesz
prémi Vegyész 2:1, Ajka 3:0. 
Hat mérkőzés, 12 pont és 19:3-as 
gólarány. Ezzel a csapat az 
elsőhelyre került. Ezután kel
lemetlen két mérkőzés követ
kezett; Szekszárd ellen hazai 
pályán 0:0 és a mezőny egyik 
leggyengébb csapata, a Zala
egerszegi Dózsa ellen idegen
ben l:2-es vereség. Tetézte a 
bajt, Fekete, Péhl és Bendes 
sérülése; akik a további mér
kőzéseken már nem tudtak a 
csapat rendelkezésére állni. 
Tehát Galgóczi edzőnek át kel
lett szerveznie a védelmet. Így 
az addigi megszokott védelem 
helyett a
STRASSZ, FARKAS I., GYÜRKE 
hátvédhármas szerepelt, ráadá
sul Dorogon kellett nekik be
mutatkozni. Ez a bemutatko
zás kitűnően sikerült, ered
mény 1:0, majd a Savária el
len 4:0, és a forduló utolsó 
mérkőzése Pápán 2:0. Ebből 
az is kiderül, hogy az új vé
delem -, amelybe még Far
kas II. húzódott hátra Feke
te helyett - még gólt sem 
kapott. Ezzel a kitűnő telje
sítménnyel csapatunk az első 
helyen végzett és megcsillant 
a remény előttünk, hogy több 
évi próbálkozás után maga
sabb osztályba juthatunk, 
amennyiben ezért a játéko
saink tavasszal is mindent 
megtesznek és a feljutást nem 
kész ténynek veszik. Hiszen 
még nagyon kemény 15 mér
kőzés előtt áll csapatunk és 
nem szabad a legkisebb ön
elégültségnek sem jelentkeznie, 
mert az könnyen megbosszúl- 
hatja magát. A csapat szelle
me, ereje és játékos állomá
nya biztosíték arra, hogy még 
sok örömet szerezzenek a ta
vaszi fordulóban szurkolóink
nak. Kitűnő munkát végzett 
a csapat felkészítésével

GALGÓCZI OTTÓ EDZŐ 
aki új szint vitt az edzésekbe 
és támadó szellemű elképzelé
se eredményes volt, mutatja 
ezt a 35 rúgott gól. A védelem 
13 gólt kapott, ez nem sok, 
s a védelem jó játékát dicsé
ri. Ha már a számoknál tar
tunk, néhány érdekes adat: 
a csapatban 15 mérkőzésen 
játszott: Farkas I., Farkas H. 
és Lubastyik, 14-szer: Boro- 
vácz, Csőre, 13-szor: Doszpod, 
Szigeti, 12-szer: Bendes, Feke
te, Szabó, ll-szer: Péhl, Vincze, 
fl-szor: Dr. Györkő, ezeken kí
vül: Görgényl 4, Várbíró 4, 
Korsós 3, Strassz 3, Gyürke 
3, Lieber 2, Zoltai 1 mérkőzé
sen. A gólókon a következő 
játékosok osztoztak: Farkas H. 
9, Lubastyik 8, Csőre 5, Feke

te 3, Szigeti 3, Vincze 3. Péhl 
1, Strassz 1, Dr. Györkő 1, 
Görgényl 1 gólt lőtt. Érdekes
ségként még annyit, hogy csa
patunk 7 hazai mérkőzésen 11 
és a 8 idegenbeli mérkőzésen 
is 11 pontot szerzett..

Szerencsére nem zavarta meg 
a szakosztály munkáját az, 
hogy a szakosztály vezetőség 
szeptember elején lemondott 
és új vezetőség került a szak
osztály élére Peti József veze
tésével. Az új vezetőség nagy 
buzgalommal kezdett munká
hoz és megteremtették a nyu
godt körülményeket a csapat

számára a bajnokságban való 
eredményes szerepléshez.

Kivált a szakosztály vezető
ségéből Bujtor Béla, aki majd
nem egy évtizeden keresztül 
vezette a szakosztályt és igen 
komoly áldozatot hozott azért, 
hogy a labdarúgó szakosztály 
jelenleg ezen a szinten van. 
Hasonlóképpen meg kell em
líteni Szmolka Józsefet, aki 
szintén évekig fejtett ki ered
ményes munkát a szakosztály 
vezetőségében.

Labdarúgó csapatunk Január 
5-én kezdi meg a felkészülést 
az 1971-es szezonra. B.

Sporthírek
Koleszár György, a kézi

labda csapatunk kitűnő játé
kosa az utánpótlás válogatott 
tagjaként részt vett a lvovl 
Olimpiai Reménységek Torná
ján, amelyen öt szocialista or
szág hasonló csapatai vettek 
részt. Sajnos a magyar csa
pat csak az ötödik helyet sze
rezte meg, de ez nem Koleszár 
játékán múllott.

Tekeszakosztályunk a terü
leti összevont bajnokságban 
elért helyezése alapján jogot 
szerzett a szegedi osztályozó 
mérkőzéseken való részvételre, 
de közepes teljesítményük nem 
volt elegendő az NB n-be való 
Jutáshoz.

A január 10-én kezdődő ké
zilabda terem kupára kézilab
da szakosztályunk három csa
patot nevezett. Felnőtt I. és 
II., valamint ifjúsági csapa
tot. Az elmúlt évben első csa
patunk a második helyen vég

Olvasóinkhoz!
KEDVES OLVASÓK!
1971. január 1-től válla' 

lati lapunk havi két alka
lommal, 4—4 oldalon jele
nik meg. A lap éves elő
fizetői ára 12 forint. Kér
jük, hogy amennyiben még 
nem jegyeztette elő előli-| 
zctési igényét, jelentse ezt i 
be szakszervezeti bizalmi
jánál, mert példányonkénti | 
árusítást ez évben sem ter
vezünk. Azért dolgozunk, 
hogy lapunk hasznos esz
köze legyen vállalatunk na
gyobb és kisebb kollektívái
nak, személyesen önnek is, 
a termelés, a gazdálkodás, 
a politikai, társadalmi, kul
turális és sportélet eredmé
nyeinek kibontakoztatásá
ban, a szocialista-demokrá
cia gyakorlati megvalósítá-

zett, bízunk benne, hogy a •, réliaink elérő-mostani mérkőzés sorozaton az sauan. közös céljaink eléré
újdonsült NB » B-s csapatunk 
újból megállja a helyét.

Január 24-én tartja sport
klubunk küldött közgyűlését. 
Ezen a közgyűlésen ünnepli 
15 éves fennállását, s azok ré
szére, akik a 15 év alatt te
vékenységükkel jelentős se
gítséget nyújtottak a klub fej
lődéséhez, emlék plakettel ju
talmazzák.

sét segíti, ha vállalatunk 
'minden dolgozója olvasója 
egyben munkatársa is la
punknak. Az új évben is 
várjuk támogatását, írásait, 
javaslatait, észrevételeit.

Szerkesztő bizottság

KERESZTREJTVENY
Beküldendő a vízszintes 1. és függőleges 17. sorok meg

fejtése január 10-ig a szerkesztőség címére. A helyes meg
fejtők között könyveket sorsolunk ki.

Eltűnt az utolsó fehér 
folt is a vállalati térkép
ről. Október végén teher
autók jelentek meg a pla
tói lakótelepen, s költöz
tették le a Szigeti úti új 
épületekbe a még itt lakó 
81 családot.

Családokat, melyek az el
múlt hat—hét év folyamán 
az albérleti uzsora és ké
nyelmetlenség elől mene
kültek ide. A barakokataz 
építők használták munkás- 
szállásként, majd vissza
adták vállalatunknak. A 
lakáshiány enyhítése érde
kében jelentős anyagi ál
dozatokat vállaltunk, hogy 
a sivár termeket födémek
kel, válaszfalakkal, festés
sel elfogadható, átmeneti 
lakásokká alakítsuk. Akik 
itt lakást kértek, jobb hely
zetbe kerültek, mint koráb
ban voltak. A lakók rész
ben cserélődtek, de a lakó
telep problémái változatla
nul megmaradtak. Gondos
kodni kellett élelmiszer- és 
vegyesboltról, közlekedés
ről.

Ha ma kimegyünk a 
Platóra, elgondolkodunk, 
hogy is élhettek itt az em
berek, családok, gyerme
kek. 12 épület áll itt, hullt 
vakolatú falakkal, elhagya- 
tottságukban rideg, kicsiny 
helyiségekkel. Az udvaro
kon azonban rózsakeríté
sek maradványai idézik a

szerető asszonyi kezek ott
hont varázsoló, kertépítő 
igyekezetét. A tetőkön kó- 
kadozó tv-antennadarbok 
nemrég kultúra és szórako
zás idegszálai voltak. Lánc- ' ka~ ríeiJ° öSzesített fé
szernek e sivár kis sziget es kelésénél (május 1-től dc- 
a nagyvilág között. Bízó- ■ cember 1-ig) az alábbi 5 
nyára sok érzelmi szál fű- csapat jár az élen a II. sz. 
zi a hajdani lakókat még Bányaüzemben: 
ma is ide. Balogh Ferenc | £ 
például — a II. üzem la- 3. 4i_es csapat 
katosa — kezdettől itt la- 4. 58-as csapat
kott és két gyermeket ne- 5- 22-es csapat

+632 pont 
+518 pont 
+493 pont 
+492 pont 
+435 pont

veit itt fel. Talán ma is — Ultrahangos anyag- 
őriz emlékeket a szélfútta i vizsgálatnak vetették alá a 
udvarról, uhu,
tette meg a gyerek, vagy i

Kitüntetések, jutalmak
Munkavédelmi ankét a III. sz. Bányaüzemben

A III. sz. Bányaüzem ve
zetősége és szakszervezeti 
bizottsága 1970. novemberé
ben munkavédelmi ankétot 
rendezett. Az üzem 1970. 
évi baleseti helyzetének és 
balesetelhárítási tevékeny
ségének ismertetése után, a 
balesetmentes munkát vég
ző dolgozóknak, valamint a 
társadalmi munkavédelmi 
őrhálózat kiváló munkát 
végző tagjait kitüntetésben 
és jutalomban részesítették.

„Munkavédelemmel a szo
cialista ércbányászatért” ki
tüntetésben 20 dolgozót ré

szesítettek és köztük 10 000 
forint jutalmat osztottak ki. 
A kitüntetéseket és jutal
makat Pethő Ernő főbá- 
nyamester, felelős műszaki 
vezetőhelyettes adta át.

.^Balesetmentes munká
ért” jelvény ezüst fokoza
tát 47 dolgozó, aranyfoko
zatot pedig 37 dolgozó kap
ta meg.

A kitüntetésekhez, vala
mint a jutalmakhoz gratu
lálunk és további eredmé
nyes munkát kívánunk.

Varga Ernő

a kopottas szobasarokról, 
ahol a fenyőfa állt.

Az új lakás azonban ne
ki is, a többieknek is ha
sonlíthatatlanul nagyobb 
élmény. Beteljesült álom, 
melynek valóra válásában 
mindig szilárdan hittek.

A platói kis társadalom 
most magasabb kultúrszin- 
ten folytatja életét a város
ban. találkoznak, ösz- 
szemosolyognak, s eszükbe

Vízszintes: 14. Szögfüggvény. 
15. Igekötő. 16. Rovar. 17. Ka
tonai egység. 18. Statisztikai 
egység. 20. Ital ez? 21. Szek
rény - oroszul. 22. Vissza: bá
jos. 24. Üsd. 25. Lakat. 26. 
Borkezelést végzek. 28. SEA. 
29. Üres tár. 30. A vízszintes 
39. közepe. 31. SA. 32. LAR. 
34. Azonos mássalhangzók. 35. 
Világító eszköz. 37. Női név 
(plusz t). 39. Tétlen. 40. Rám
segítő. 41. OMDE. 42. Akarat 
szülője. 44. MZLI. 45. Előd. 47. 
Egy bizonyos fajta méregfo
gyasztó. 50. Juttat. 51. Ital. 53. 
Főér. 54. ISA. 55. Védő. 56. 
Vissza: majdnem senki. 58. 
Városrész Camberrában. 59. 
VT. 60. Ingerületvezető elem. 
61. Valódi. 63.' Kevert láma. 
64. Juttat-e. 65. Régi római 
pénz. 66. Török palota.

Függőleges: 2. Kutyafajta. 3. 
NIRAR. 4. Kenderfű páratlan 
betűi. 5. AUD. 6. Azonos más
salhangzók. 7. Mint vízszintes 
22. 8. Aruba bocsátja. 9. In
dulatszó. 10. Hegy a Dunán
túlon. 11. BNOV. 12. Gyümölcs. 
13. Lószerszám. 18. AEF. 19. 
Műveltető igeképző. 22. Végnél
kül! időmérő. 23. . . a hasznos

sal összeköti. 26. Alvás közben 
észlelte. 27. Nem tegezve. 30. 
Trópusi növény. 33. Rám tü
zel. 35. össze-vissza lap. 36. 
AÖ. 37. Második betűjét ket
tőzve: érzékszerv. 38. TAI. 42. 
Irógéptípus (mosószer is). 43. 
Pénzköltés. 46. Vissza: női név. 
48 .Város a Szovjetunióban. 49. 
Város Finnországban. 50. La
tin köszöntés. 52. Idegen fér
finév. 55. Vagy - németül. 
57. Féreg. 60. Helyhatározó szó. 
62. Kötőszalag. 64. Névelő.

A decemberi számban kö
zölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

„Mert hó ragyog kint és
pehely

szöszös pehelyre szálldos
újra,

fehérre hófehér.”

Könyvjutalomban részesült:

Herner József I. sz. Bánya
üzem, Nemes Ernő III. sz. 
Bányaüzem, Németh Jenöné 
Központ.

Juhász Károly

HÍREK
A két gép tengelyei közül 
csak az egyik megjelelő. 
A másikat újra kell gyár
tani, mivel az anyaghibás 
volt.

— A II. üzem szb megbí
zásából az Urán Amatőr
film Stúdió filmet készít 
egy szocialista brigád egész 
éves életéről. A film bemu
tatja a brigád tagjait mun
ka és szórakozás, családi és 
társadalmi élet közben. A 
forgatást 1971. decemberé
ben fejezik be.

— Az 1970. évi KIM—KIT mozgalom dolgozatai 
túljutottak az első értékelésen. Alábbiakban közöl
jük az egyes üzemekben elbírált, illetve vállalati ér
tékelésre továbbkerült dolgozatok számát:

zsűrizett tovább
dolgozatok ' jutott

I. Üzem 24 8
II. Üzem 10 5

III. Üzem 21 4
IV. Üzem
Központ 26 8
Szolgáltató 7 1
Kis-Kut 22 4
ÉDÜ 12 1

A Kutató-Mélyfúró Üzem dolgozatait a külszolgálat
jut egy és más a közös miatt csak. januárban értékelik.
mÚltbÓl. ' A TT T.X

, — A II. sz. Bányaüzem
A tél — a hajdan rette- patronálási szerződést köt

gett lakótárs — már ko- az Építők útja-i Általános 
pogtat a régi ajtókon. Az \ Iskolával, 
ajtókon, melyek most sor- i — Értesítjük munkatár
ra viselik a hivatalos cí- sainkat, akik részt vesznek 
met: „Baranyaker. Raktár.’ a Pécsi Esti Újságíró Stú-

Az élet új formában itt dió tanfolyamán, hogy a
ia mpffv tnváhh következő előadás 1971. ja-is megy tovább. nu&r n_én 17 0Q ómkor

Dr. T. F. lesz a Bartók Klubban.

— Munkásszállónk kö
zönségszervezője, Mezőfi 
János elvtárs az 1970-es 
évben végzett kiváló tevé
kenységéért a Művelődés- 
ügyi Minisztérium elisme
rését és 1000 forint pénz
jutalmát kapta.

Szerkesztőségi üzenet
Buzády György — Anyag- 

és Áruforgalmi Főosztály — 
cikkét megkaptuk, köszön
jük. Leközlésére anyagtor
lódás miatt jelen számunk
ban nem került sor. Hason
ló okok miatt maradt ki a 
Dzsingisz kán unokái kö- 
zött-i folytatásos útleírá
sunk is.

Szerkesztőségünk követ
kező munkaértekezletét 
1971. január 5-én tartja 15 
órai kezdettel a szokott he
lyen.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

Munkásszálló A épület I. 5.
Telefon: 14-61 vállalati: 147

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,-Ft 

MEGJELENIK 
KÉTHETENKÉNT.

MÉV Nyomda
Felelős vezető: Hangos Lajos

Kiürült a Plató is



Tartalomból: Erősödnek kapcsolataink

a bolgár Dimitrov Komszomol szervezeteivel

Autósok, motorosok figyelmébe

Színdinamikai kísérletek az ÉDÜ-ben

Labdarúgóink megkezdték felkészülésüket
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Bakonya nyereséggel zárta az elmúlt esztendőt
Készülődés az áj évre

Híven a hagyományok
hoz, 1970. december 30-án 
évzáró ünnepélyt rendezett 
az üzem gazdasági, politi
kai és társadalmi vezetése 
az éves munkában élenjá
rók részére. A 180 meghí
vott dolgozó előtt Lábán 
János üzemvezető elvtárs 
ismertette az 1970. évi terv
teljesítés tényszámait, majd 
nagy vonalakban közölte az 
1971. évi tervszámokat is. 
A megjelentek örömmel 
hallották, hogy üzemünk 
az 1970. évben is nyereség
gel dolgozott és becsülettel 
teljesítette tervét.

Az üzemvezető elvtárs

beszéde után sor került a 
jutalmak átadására, első
sorban a kongresszusi mun
kaversenyben első három 
helyezést elért produktív-, 
bányafúrós-, gépészeti-bri
gád, valamint a legjobb 
szállítási szak és a legjobb 
termelő körlet részére. A 
fenti brigádok között ván
dorzászlókat, okleveleket, 
üveg pezsgőket, valamint 
összesen 22 500 forint pénz
jutalmat osztottak ki.

A továbbiakban az üzem
vezető elvtárs személyesen 
átadta a jutalmakat az 
egész éves jó munkájáért 
néhány dolgozónknak. Ez

I jelképes volt, mert a jelen- 
' levő 180 fő mindegyike 
pénzjutalomban részesült,

! összesen 75 600 forint ősz- 
szegben.

Ezenkívül évvégi célpré
miumként a fizikai dolgo
zók között 300 000 forint 
jutalom lett szétosztva, 
kedves színfoltja volt az 
az ünnepségnek, amikor 
Lábán elvtárs elbúcsúztat
ta Wenczler Fridolin elv
társat, aki most ment nyug
díjba, sok, hosszú év becsü
letes munkája után.

—é—g—

A kongresszusi munkaverseny lendületével 

az új évben is

Versenyezzünk!
A MÉV III. sz. Bánya

üzem 28-as ifjúsági szocia- 
! lista brigád tagjai a válla- 
! lat vezetőségének felhívása 
j alapján indítványozzuk, 
hogy az 1971-es évi munka
versenyt a Bányaipari Dol
gozók Szakszervezetének 
XX., a SZOT XXII. és a 
KISZ VIII. kongresszusa 
jegyében indítsuk és foly
tassuk le.

E munkaversenyben vál
laljuk:
1. A szocialista brigádmoz
galom hármas jelszavának 
megfelelően brigádunk va
lamennyi tagja szakmai és 
politikai továbbképzésen 
vesz részt.
2. Brigádunk munkáját a 
biztonsági és technológiai 
fegyelem szabályainak ma
ximális betartásával végez
zük és szakmai tervünket 
115 százalékra teljesítjük.
3. Vállaljuk, hogy csapa
tunk az 1971-es évben 15 
százalékos anyagmegtakarí-

E hó 10-én tartotta az 
összevont I—IV-es, ma már 
IV-es üzem kibővített mű
szaki konferenciáját. A 
konferencián résztvettek az 
üzem párt- és társadalmi 
szervei, gazdasági vezetése, 
műszaki dolgozói, valamint

a szocialista brigádok veze
tői. Itt került sor a jubi
leumi munkaverseny, majd 
az ehhez kapcsolódó X. párt- 
kongresszus tiszteletére in
dított munkaverseny helye
zettjeinek megjutalmazásá- 
ra.

A háromszakos termelő csapatok közül
I. helyezett

II. helyezett
III. helyezett

41-es
9-es

27-es

csapat
csapat
csapat

1034.6 ponttal
1024.6 ponttal 
961,2 ponttal

Egyszakos csapatok:
I. helyezett 11-es csapat 1093,5 ponttal

II. helyezett 8-as csapat .1039,7 ponttal
III. helyezett 52-es csapat 1039,0 ponttal

Bányafúrás:
I. helyezett B—1 944,4 ponttal

II. helyezett B—5 868,8 ponttal
Perf őrá torosok:
I. helyezett P--11 P—12

II. helyezett P--3
Körletek: ' •
I. helyezett I. körlet 869,9 ponttal

II. helyezett III. körlet 829,2 ponttal
III. helyezett II. körlet 773,6 ponttal

I után kerül majd sor a he
lyezéseknek is megfelelően 
megérdemelt jutalmak ün
nepélyes átadására.

Éves szinten, mintegy fél
millió forint a kitűzött ju
talom összegek nagysága.

Reméljük, hogy ez, a 
most kibontakozóban levő 
munkaverseny az elmúlt 
évhez hasonló sikereket 
hoz, és vállalatunk ma már 
egyik legnagyobb termelő 
üzeme, a IV-es üzem bizo
nyítja, hogy mindent meg
tesz népgazdaságunk IV. 
ötéves terve első évének, 
majd egészének teljesítése 
sikeréért.

Györkös József

tást ér el.
4. Brigádunk vállalja, hogy 
la.T-ben részt vesz az újí
tási mozgalomban és két 
darab újítást ad be, ame
lyeket alkalmaz, valamint a 
Kis-Kut Üzemtől egy új 
technológiát kísérletre át
vesz.

Felhívjuk a vállalat va
lamennyi szocialista bri- 
gálját, hogy vállalásunkhoz 
csatlakozzanak, hogy mun
kánkkal segítsük elő a IV. 
ötéves tervünk sikeres 
megkezdését, s a vállalat 
1971. évi gazdasági felada
tainak teljesítését.
A 28-as ifjúsági szocialista 
brigád nevében:

Gonda János
csap, vez. v.

Munkaértekezlet az elkövetkező évek 
munkájának elősegítésére

Gépészet:
I. helyezett Külszíni villanyszerelő brigád

II. helyezett Földalatti villanyszerelő brigád 
III. helyezett Szerszámgépkarbantartó brigád

E műszaki konferencia a 
kongresszusi munkaverseny 
értékelésén túl foglalkozott 
az üzem 1971. évi felada
taival is.

A csapatok, brigádok, 
részlegek, körletek, 1971. 
évi felajánlásaikat nagy
részt megtették.

A felajánlások lényege:
Teljesítmények növelése, 

biztonságos munkavégzés, 
és önköltségcsökkentés. 
Többet, jobban, olcsóbban, 
biztonságosabban.

Az üzem párt-, társadal
mi szervei, és gazdasági ve
zetése e felajánlások figye
lembevételével teszi meg a 
IV. ötéves terv első évének

sikeres teljesítésének érde
kében vállalását.

A vállalások teljesítésé
nek biztosítása érdekében 
javasolja az üzem dolgozó 
kollektívája felé, az egész 
évre szóló munkaverseny 
beindítását, melyet a IV. 
ötéves terv első évének si
kere érdekében kíván szer
vezni. A munkaverseny há
rom különálló szakaszban 
folyik.

Az első szakasz: május
1-ig.
A második szakasz: bá
nyásznapig.
A harmadik szakasz: 
az év végéig tart.
Minden szakasz lezárása

A Kutató-Mélyfúró Üzem
ben a Kísérleti Kutatási 
Automatizálási Üzem szak
embereinek részvételével 
1970. november 26-án kö
zös munkaértekezletet tar
tottunk, amelyen értékeltük 
az eddigi közös tevékenysé
günket.

Az értekezlet megállapí
totta: a Kutató-Mélyfúró
Üzemet sokrétű feladatá
nak megoldása közben a 
Kísérleti Kutatási Automa
tizálási üzem számtalan te
rületen segíti. Csak a lé
nyegesebbeket említve: új 

i műszerek készítése, a hasz
nálatban levők paraméte
reinek bemérése, kőzetmin
ták geofizikai és vegyi 
elemzése, ásványkőzettani 
vizsgálatok végzése stb.

A munka volumenét csu
pán egy számmal szeret
nénk érzékeltetni: az el
végzett munkák a kutatá
si költségekben 10 száza

lékkai részesednek. Az ed
dig is meglevő munkakap
csolat szélesítését szolgálta, 
hogy egymás munkaterüle 
teinek, feladatainak, felké 
szültségének, igényeinek 
felmérését nyílt, őszinte, 
sőt baráti légkörben meg
tárgyaltuk. Elhatároztuk, 
hogy tovább szélesítjük a 
szocialista brigádok kap 
csolatait is. (Eddig két-két 
szocialista brigád tartott 
kapcsolatot: a geológusok 
Szabó József szocialista bri
gádja a kőzettani labor 
Kozmosz szocialista brigád
jával.

A geofizikusok Szputnyik 
brigádja a rádiómetrikus 
labor Május 1. brigádjával.

Az igen hasznosnak bi
zonyult tanácskozásnak 
folytatása is lesz: legköze
lebbi megbeszélés a Kísér
leti Kutatási és Automati
zálási Üzemben. •

Kardos István

FELHÍVÁS
vállalatunk dolgozóihoz

A III. ötéves tervből adódó vállalati feladatokat 
eredményesen oldottak meg. A vállalat kiegyensúlyo
zott gazdálkodását segítette elő az üzemek kezdemé
nyező munkája, a dolgozók kibontakozó versenymoz
galma.

A termelési és gazdálkodási eredményekkel pár
huzamosan növekedett dolgozóink anyagi megbecsülése 
— javultak az élet- és munkakörülmények. Fejlődésünk 
döntő tényezőjévé vált a szocialista munkaverseny moz
galom.

Az 1971-es évben — negyedik ötéves tervünk első 
esztendeje — hasonló erőfeszítésekre, együttműködésre 
lesz szükség. Erőink okos, gazdaságos kihasználásával, 
hatékonyabb műszaki fejlesztési, munkaszervezési in
tézkedésekkel, dolgozóink kezdeményezésére alapozva 
kell biztosítanunk a népgazdasági tervből ránk háruló 
feladatok eredményes megoldását, dolgozóink élet- és 
munkakörülményeinek javítása érdekében.

Felhívással fordulunk vállalatunk valamennyi dol
gozójához, hogy hasonlóan a felszabadulási és kongresz- 
szusi munkaverseny szakaszokban tanúsított lendület
tel, a teljesítmények növelésével, tartalékaink feltárá
sával segítsék az 1971. évi vállalati célok megvalósu
lását és munkasikerekkel köszöntsék a Magyar Szak
szervezetek XXII. és a Magyar Kommunista Ifjúsági 
Szövetség VIII. kongresszusát.

Kérjük üzemeink gazdasági és társadalmi vezetőit, 
hogy az üzem 1971. éves feladatait figyelembe véve, 
adjanak konkrét munkaverseny irányelv-ajánlásokat a 
versenyben résztvevő kollektíváknak; segítsék elő, hogy 
a termelési és kezdeményezési kedv az üzemi célok 
legeredményesebb megoldását szolgálja.

Az üzemi munkaverseny irányelvek az alábbi cé
lok elérésére irányuljanak:
1. NYERSÉRC TERMELÉSE — NÖVELÉSE:

Érc — meddő arányának javítása; elszegényedés 
csökkentése, fajlagos vágathajtási igények csökken
tése, vágatszelvények csökkentése.

2. FÉMKIIIOZATAL:
A vegyi feldolgozás már elért fémkihozatalának tar
tása — javítása az érctermelés összetételének meg
változása ellenére.

3. ÖNKÖLTSÉG:
Fajlagos anyagfelhasználás csökkentése a bányá
szatban, a vegyi feldolgozásban, a mélyfúrásban és 
szolgáltatásban. Különös figyelmet kell fordítani a 
sűrített levegő, villamosenergia és a víz felhaszná
lására.

4. ÉLŐMUNKA HATÉKONYSÁGÁNAK NÖVELÉSE:
Munkaerővel való fokozottabb törődés. Létszám tar
tása — kiszolgáló és alkalmazotti létszám csökken
tés. Produktív teljesítmények növelése. Egy főre 
cső termelési érték növelése. Műszaki és munkaszer
vezési intézkedések intenzívebbé tétele. Űj techno
lógiai folyamatok bevezetése, különös tekintettel a 
nehéz fizikai munkát igénylő és balesetveszélyes 
munkafolyamatokra.
Egészségvédelem, munkavédelem és a dolgozók szo
ciális helyzetének javítására irányuló intézkedések.

5. MELLÉKPROFILÚ ÁGAZATOK:
Törekedni kell a tevékenység szélesítésére, terme
lékenységének növelésére és gazdaságosságára.
A fentiekkel egyenértékűen a munkaverseny irány

elvek tartalmazzák — a szocialista brigádmozbalom 
hármas jelszavának megfelelően — a dolgozók politikai, 
szakmai és általános műveltségének fejlesztésére irá
nyuló törekvéseket. Fejlesszék dolgozóink elvtársi 
együttműködését, áldozatkészségét, szolgálják a szocia
lista életmód kialakítását, ösztönözzenek a közhasznú 
— társadalmi tevékenység széleskörű kibontakoztatá
sára.

Az 1971. évi munkaverseny célkitűzések eredmé
nyes megvalósítása érdekében üzemeink gazdasági és 
társadalmi vezetői fokozottabban támaszkodjanak szo
cialista brigádjainkra, a nagyobb kollektívák szocia
lista munkaverseny mozgalmára és az ifjúsági termelést 
segítő mozgalmakra.

Pécs, 1971. január 6.
Eckert Péter Rácz Gyula Kovács István

KISZ biz. titkár váll, szb-titkár pb-titkár
Tóka Jenő 

igazgató
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Ismerjük-e eléggé a CSÉB biztosítást, 

élünk-e a lehetőségeivel?
A „CSÉB’’ —■ hivatalos 

és teljes nevén „Biztosítási 
és önsegélyző csoport” — 
a hazánkban működő, és 
egyre szerteágazóbb bizto
sítási módozatok egyike, 
mely a korábbi biztosítási 
formákhoz képest, formájá
ban és tartalmában is, új 
vonásokkal rendelkezik. Űj 
vonása nem csupán abból 
áll, hogy a biztosítási szer
ződést nem egyénileg, ha
nem csoportosan kötik meg 
a biztosítottak. A különb
séget, egyrészt az egyes ön
segélyező csoport tagok kö
zötti szervezeti kapcsolat 
jelenti, másrészt az a kö
rülmény, hogy a biztosítá
si díjak összegének 10 szá
zalékával a tagság szaba
don rendelkezik. Ez a két 
tényező a szervezeti és 
anyagi alapja a ÓSÉB-tar- 
talmának és új jellegének.

Vállalatunknál is dolgoz
nak önsegélyező csoportok. 
Munkájukról, helyzetükről 
kérdeztük meg Bácsván Já
nos elvtársat, a vállalat 
pénzügyi osztály vezetőjét, 
az önsegélyező csoportokat 
összefogó intéző bizottság 
ügyvezetőjét, aki a követke
zőket mondta el: „Vállala
tunknál 1967-ben alakultak 
meg az önsegélyező cso
portok. Jelenleg mintegy 
5000 tagot számlálnak, és 
a CSÉB-ben 50, 40, illetve 
20 forintos díjfokozattal 
működnek.

A csoportok munkáját 
vállalati szinten egy inté
ző bizottság fogja össze. A 
bizottság elnöke Rácz Gyu
la elvtárs, ügyvezető he
lyettese a megkérdezett 
Bácsván János elvtárs. A 
bizottság tagjai pedig a 
nagy létszámú CSÉB-tag- 
sággal rendelkező üzemek 
képviselői; az I.—IV. üzem
től Molnár Károly; a II. 
üzemtől Nagy Imréné; a 
III. üzemtől Dongó János; 
az EDÜ-től Farkas Mária 
elvtársak. Az intéző bi
zottság fő feladata, hogy a 
visszamaradó 10 százalék 
összegének felhasználásáról 
döntsön.

Az — évente mintegy 240 
ezer forintot kitevő — ösz- 
szeg szociális, kulturális cé
lokra és segélyezésre hasz
nálható fel. A dolgozók ál
tal benyújtott segélykérel
meket, a bizottság havon

ta bírálja el, és dönt a 
segélyek összegéről. Az el
múlt évben pl. 180 ezer fo
rintot használtak fel ilyen 
célra, esetenként 200—500 
forintig terjedő összeggel. 
Születéssel, halálozással, be
tegséggel kapcsolatos anya
gi gondok enyhítésére, 
nagycsaládosok gyermekne
veltetési költségterheinek 
csökkentésére adtuk ezeket 
a segélyeket.

Kulturális célú kiadá
saink között szerepel pl. kö
zös színház látogatási költ
ségek fedezése, melyet há
rom alkalommal nyújtot
tunk az elmúlt évben élen
járó szocialista brigádok ré
szére; több dolgozónk 
Jugoszlávia, NDK- és SZU- 
beli útját támogattuk 800— 
1200 forinttal. Ezenkívül 8 
élenjáró brigádtag 10 na
pos Lvov-i, illetve Kiev-i 
útjához járultunk hozzá. 
Hazánk felszabadulási év
fordulójával kapcsolatban 
40 ezer forintot szavazott 
meg a bizottság különböző 
kirándulások céljaira: eb
ből a keretből vett részt 
egy 40 fős csoport a har
kányi felszabadulási túrán. 
Ugyancsak 40 fő részvéte
lével munkás-paraszt talál
kozót szervezett a bizott
ság a vállalat dolgozói és 
a villányi tsz dolgozói kö
zött. A Il-es, a III-as Bá
nyaüzem, valamint az Érc
dúsító Üzem szakszervezeti 
bizottságával közösen hoz
zájárultunk egy belföldi ki
rándulás költségeihez. Az 
1970—71-es évadra színház- 
bérletet vásároltunk, me
lyet élenjáró szocialista 
brigádok rendelkezésére'bo
csátunk. Ezzel a szabad
szombatok hasznos és kö
zös időtöltését szeretnénk 
elősegíteni.

A jövő feladatokról 
Bácsván elvtárs a követke
zőket mondotta: szeretnénk, 
ha további munkánk so
rán a rendelkezésre álló 
összeg mind nagyobb ré
szét fordíthatnánk szociá
lis, kulturális célokra, ha 
az ilyen irányú hozzájáru
lások körét bővíthetnénk.

Ez viszont csak úgy való
sulhatna meg, ha a segé
lyezéshez szükséges összeg 
csökkenhetne. Jelenleg ez 
adja a kifizetések zömét. 
Tovább növelhetné még le
hetőségeinket, ha újabb ta
gok lépnének be az önse
gélyező csoportokba, olyan 
üzemektől is, mint pl. a 
Szolgáltató, a Kutató Mély
fúró és a Kísérleti Kutató 
Üzemek, amelyek egyelőre 
mint fehér foltok szerepel
nek a CSÉB térképén.

Kovács Miklósné

Dzsingisz kán unokái között
A történet szálai még visz- 

szanyúlnak az otthoni felké
szülési időszakba, amikor 
ugyanis nemcsak az útipogy-' 
gyász élelmiszer tartalmát, ha
nem az esetleges megbetegedé
sek elleni gyógyszerek össze- 
válogatását is figyelembe kel
lett venni. A már kintjárt ex
pedíció vezetője megkért, hogy 
Ilarbamid-ból lehetőleg többet 
hozzak, ennek okát majd ké
sőbb, a hosszú úton elmond
ja. Amint a Sajkái tó mellett 
robogtunk, valahogy eszembe 
jutott a Barbamid. kiváncsi 
voltam rá, hogy vajon mi le
het a titka ennek a fejfájás 

■elleni orvosságnak Belső-Azsia 
kellős közepén. Hogy micsoda? 
Nem más. mint varázsszer, a 
nálunk jól ismert „olajozó 
szer” a helyi repülőkre tör
ténő jegyváltásnál. Segtíségével 
a repülőjegy gyorsan, soronkí- 
vül megkapható.

Miután a geológiai miniszté
riumban a szükséges doku
mentációs anyagot az expedí
ció magyar főgeológusával 
megszereztük, elérkezett az 
idő, hogy búcsút intsünk a 
mongol fővárosnak és felke
ressük magyar barátainkat, 
akik már kint a prérin meg- ; 
kezdték a mongol anyaföld fú- J 
rását. Reggel amint beállítok 
a helyi légiforgalmi vállalat 
zsúfolásig megtelt váróhelyisé
gébe, megértettem a Barba
mid használat jelentőségét.

Hogy miért vannak ilyen so
kan? Ja kérem, Uzsingisz kán 
unokái is gyorzsabban akarnak

Erősödnek kapcsolataink
a bolgár Dimitrov Komszomol testvérszervezeteivel
A közelmúltban vállala

tunk gazdasági, párt- és tö
megszervezeti vezetésének 
megbízása alapján KISZ- 
bizottságunk a Dimitrovi 
Komszomol „Redki Metalli” 
vállalati bizottságának há
romtagú küldöttségét látta 
vendégül. A bolgár testvér
vállalattal gazdasági, mű
szaki együttműködés terü
letén kialakult kapcsola
taink már több évre tekin
tenek vissza. Ifjúsági dele
gáció azonban most látoga
tott el először hozzánk.

Vendégeink az együttmű
ködést célzó törekvések 
mellett egy mindannyiunk 
számára érdekes javaslat-

Olvassuk, terjesszük

a Brigádéletet!
„A több, mint egy évti

zedes szocialista brigád
mozgalom igazi, népmozga
lommá terebélyesedett. Tíz 
év alatt nagy utat tett meg, 
és hozzájárult ahhoz, hogy 
hazánk a szocializmus épí
tésének fellendülő szaka
szába lépjen” — írja Vi- 
rizlay Gyula, a SZOT tit
kára a Brigádélet 12. szá
mában. Valóban, az utóbbi 
években a szocialista bri
gádmozgalom társadalmunk 
egészével nőtt és fejlődött, 
és átfogja társadalmi éle
tünk minden területét. A 
fejlődés azonban nem volt 
probléma mentes. Az utób
bi időben olyan igény je
lentkezett, hogy helyes len
ne a brigádmozgalom elvi 
és gyakorlati kérdéseinek 
megvitatására, a tapaszta
latok terjesztésére, a moz
galom fórumaként egy 
rendszeresen megjelenő ki
adványt létrehozni.

A SZOT titkársága 1970. 
januártól a Táncics Könyv
kiadót bízta meg a Bri
gádélet megjelentetésével. 
Azóta havonta jelenik meg 
a kiadvány. 1970. novembe
rében minőségi változás kö
vetkezett be a kiadvány rö
vid életében. Űj, tartalma- , 
sabb formában jelenik meg, i 
amely méltóbb a társadal- ! 
műnk építésében élenjáró ! 

1 brigádmozgalomhoz .

Vállalatunk dolgozói is 
megismerhették a kiad
ványt, mivel a gazdasági 
vezetés, együttesen a szak- 
szervezeti bizottsággal 300 
példányt rendelt meg és 
juttatott el a szocialista 
brigádokhoz. Ügy érezzük 
azonban, hogy ez a pél
dányszám kevés a mozga
lomban résztvevő dolgozók 
létszámához viszonyítva. 
Célszerű lenne ezért, ha az 
egyes brigádok is megren
delnék a lapot. (Éves elő
fizetési díj 36 forint.) A 
kiadvány a felvetődő elvi, 
gyakorlati problémák mel
lett rendszeresen hasznos 
programot ad a szabadidő 
eltöltéséhez is. A rendsze
res olvasás mellett helyes 
volna, ha a szocialista bri
gádjaink is írnának a lap
ba eredményeikről, problé
máikról, s ezzel elősegíte
nék a kiadvány alapvető 
célkitűzését.

Az országban már több 
vállalatnál alakult Brigád
élet baráti kör, ahol a bri
gádok szervezeti összefogá
sát próbálják megvalósíta
ni. A kiadvány tehát jó 
úton halad, és szocialista 
brigádjainkon is múlik a 
további eredményessége.

Juhász Károly

tál érkeztek. Javasolták, 
hogy a jövő évtől kezdő
dően dolgozóink pihenési, 
üdülési lehetőségeit kölcsö
nösen bővítve valósítsuk 
meg elsősorban fiatalok, 
KlSZ-esek csoportjainak 
cseréjét, a bolgár tenger
parton, illetve a Balatonon 
történő üdültetését.

Megtekintették vállala
tunk üdülőit és örömmel 
fogadták' a Balatonfüreden 
történő üdültetésre tett ja
vaslatunkat. Bolgár bará
taink itt-tartózkodásuk so
rán találkoztak vállalatunk 
párt- és tömegszervezeti, 
gazdasági vezetőivel, a 
KISZ Városi Bizottsága 
képviselőivel, üzemeink fia
taljaival. Megismerkedtek 
városunk és Budapest ne
vezetességeivel, tanulmá
nyozták a vállalatunknál 
folyó párt- és tömegszer
vezeti munka tapasztala
tait.

Látogatásukat KISZ-bi- 
zottságunk három fős kül
döttsége viszonozta. Egy fe
lejthetetlenül szép hetet 
töltöttünk Bulgáriában. A 
viszonylag rövid idő alatt 
házigazdáink mindent meg
tettek azért, hogy minél át
fogóbb képet nyerjünk szép 
országukról.

Hatalmas és nagyon gaz
dag élményanyagot szerez
tünk. Nehéz lenne vála
szolni az ilyenkor szokásos 
„mi tetszett a legjobban?” 
kérdésre. A bolgár főváros

esti látképe a Vitosáról, az 
ősi Tirnovó, a meseszerűen 
hegyek közé ékelődő Rilai 
kolostor, a tengerpart hi
permodern szállodasorai, a 
régmúlt emlékét őrző le
gendáiról híres Meszebar 
mind nagyon szép élmé
nyeket idéznek fel. Mégis 
útunkból a legmegkapóbb 
és megmaradandóbb emlék 
az az igazi, őszinte, testvé
ri barátság volt, amellyel 
bolgár elvtársaink fogadtak 
bennünket, amelyek meg
nyilvánulásaival mindenütt 
találkoztunk, ahol megtud
ták, hogy magyarok va
gyunk.

Ily azonos célú törekvé
seinket nem volt nehéz 
összehangolni.

Miután mi is megismer
kedtünk a „Redki Metalli” 
vállalat üdülési lehetőségei
vel, többek között a ten
gerparton álló 350 szemé
lyes modern üdülővel, elő
zetes megállapodást kötöt
tünk a vállalat gazdasági 
és tömegszervezeti vezetői
vel az 1971. évben megin
duló és a következő évek
ben várhatóan továbbszéle
sedő csereüdültetésre vo
natkozóan.

Bízunk benne, hogy ez a 
kialakuló kapcsolat az üdü- 

I lési lehetőségek bővítésén 
túl jól szolgálja egymás or
szágainak, népeinek megis
merését, barátságunk erő
sítését.

Sarkadi N. Barna

Autósok, motorosok figyelmébe
Januárban esedékes

a gépjárműfelelősség-bizto- 
sítás évi díjának — autó
soknál az első félévi részle
teknek — a befizetése. Ez
zel kapcsolatban az Állami 
Biztosító kedvező változás
ról értesítette az autósokat, 
motorosokat. Megszűntették 
az eddigi biztosítási igazol
ványokat, amelyek miatt 
minden évben fel kellett 

i keresni a biztosító illetékes 
fiókját. Helyette kitöltött 
postai utalványt küldenek 

I ki minden gépjárműtulaj
donosnak, ennek postai ke
letbélyegzővel ellátott fel
adószelvénye szolgál a jö-

Útban Kelet-Mongóliába
IV. rész

célhoz érni. A vidéki kedves 
papa ma már nem szívesen 
teszi meg, még a fia kedvéért 
sem azt az 500-600 km-es utat 
váltott lovakkal, hanem inkább 
beszáll az IL-14-es, vagy An
tonov 24-es repülőgépbe és né
hány óra múlva már fia jur
tájában szürcsölheti a szute- 
cáját (tejes-teát).

A személyszállítás nagy ré
sze katonai pilóták által ve
zetett gépekkel történik. Amint 
így az összefüggéseken töp
rengtem, megpillantottam egy 
ajtót „darga" (vezető főnök) 
felírással. Mégegyszer leellen
őrizve a zsebemben lapuló cso
dagyógyszer meglétét, bátor 
kopogás után benyitottam a 
légi közlekedés nagy atyjához, 
egy alezredesi rendfokozatban 
levő, mosolygós tekintetű bá
csihoz, ,aki mindjárt hellyel kí
nált. A'szokásos bemutatkozás 
után a beszélgetésünk többek 
között és nem utolsósorban 
az egészségi állapotra tere
lődött. Ügylátszott, hogy ezzel 
fején találtam a szöget, mert 
az alezredes alvtárs az elején 
elmondta, hogy műit évben kivá
ló magyar gyógyszert kapott, va
lami Barbaia elnevezéssel, ami 
egyedüli orvosság kínzó fejfá
jásra. Ezek után már könnyű 
dolgom volt, egyszerűen át

nyújtottam a két doboz Bar- 
bamidot és a későbbiekben to
vábbi két dobozt helyeztem ki
látásba. örült az alezredes elv
társ, kezet fogott és „szer
busz” kiáltással köszöntött.

Azt mondja, ezt a Béla bá
csitól tanulta, már mint a 
Jantsky Béla bácsitól. Üticé- 
lom felől érdeklődve beszólí
totta a diszpécsert az utas- 
pévsorral együtt, aki sajnálat
tal közölte, hogy a létszám 
már betelt. A főnök nyugod
tan áttanulmányozta a név
sort, majd valahova telefonált. 
A végén elmondta, hogy a 
Művelődésügyi Minisztérium
ban felhívott két elvtársat és 
mekértc őket, ha lehet ké
sőbbre halasszák el repülésü
ké. így helyettük a mi két 
nevünk került a listára.

Másnap reggel a geológiai 
minisztérium mikróbuszán 
a_ 20 kilométerre levő repü
lőtérre mentünk. Odelma 
nevezetű gépkocsivezetönő, aki 
3 gyermek anyja egész úton 
szebbnél, szebb mongol nép
dalokkal gyönyörködtetett ben
nünket, majd a repülőtérre ér
ve készséggel mutatta meg a 
pénztárt, illetve a mérleget. A 
nagy forgatagban bőröndökkel 
a kézben sikerült eljutnunk a 
mérlegig, közben valóságos kö-

I zelharcot kellett vívni minden 
, méterért. Kintről már a gé
pek motorjainak zúgása hal
latszott, amikor a mongol ne
vek között neveinket hallot
tuk és a parancsnokkal meg
indultunk a gépmadár felé. 
Első repülésem előtt eszembe 
jutott az a néhány vigasztaló 
szó, amit egyik barátom mon
dott: „ne félj. fennt még sen
ki sem maradt”. A lépés úgy 
jött ki, hogy ezen a vonalon 
ma tehergép közlekedett, vagy- 

, is teherszállításra átalakítóit 
IL—14-es. Az utastérben mind
össze pár ülés volt, a többi 
utas postaként szállított új- 
ságkötegeken, vagy pedig sa- 

i ját poggyászán foglalt helyet.
1 Azért az újságkötegek tetején 
jól elehelyezkedtünk, biztosító 
kötelékként a csomagot ösz- 
szekötő zsineg szolgált.

Beindultak gépünk motorjai, 
majd jó nekifutás után foko
zatosan felfelé íveltünk. Bent 
az utastérben csend uralko
dott, ki a szomszédjának vál- 

: lába, ki a csomagokba pró
bált megkapaszkodni. A mel
lettem ülő mongol asszonyka,

1 karján a gyermekkel a térd
kalácsomat választotta kapasz
kodóul, a „döcccnőkön” és a 
fele úton történő le- és fel- 

: szállásnál kitartóan szorította

reumás térdemet. A középen 
egy veder állt, figyelmeztetve 
a vándort az clfogyasztot reg
geli esetleges viszontlátására. 
Kb. 150 km repülés után egy 
férfi nyitotta meg a sort, oda
rohant és fejével majdnem be
takarta az egész nyílást. Ezt 
a műveletet csak egy valaki
nek kellett elkezdeni, utána 
már majdnem sorban álltak a 
fontos edény előtt. Amikor a 
veder már nem győzte, mi ma
gyarok is bekapcsolódtunk a 
Mongol Légiközlekedési Vál
lalat munkájába, amikor a 
stewardessnek újságból rögtön
zött egészségügyi zacskók 
gyártásában segédkeztünk.

Az idő gyorsan telt, az első 
repülés során kialakult izga
lom is gyorsan elmúlott. A 
repülés utolsó szakaszában már 
dajkasággal is foglalkoztam. A 
szomszédasszony megkért, hogy 
rövid ideig fogjam a gyer
mekét. A kis mongol bébi jól 
megfért az ölemben, wnég tet
szett is neki az a pár magyar 
szó, ami hirtelen eszembe ju
tott.

Az utolsó száz kilométerben 
ismét forrósodott a levegő és 
sok megsárgult arc várta a 
leszállás pillanatát. A mongol 
légikisasszony 'smét megjelent 
a cukorkás dobozzal, közölte, 
hogy hamarosan Szuh-Bátorba 
érkezünk.

Következő rész: Kis magyar 
sziget Mongóliában.

früiilik gyula

vőben a díjfizetés igazolá
sául. Ezt kell a gépjármű- 
vezetőnek az egyéb okmá
nyokkal együtt magánál 
hordania.

Azok a gépjárműtulajdo
nosok, akik január 10-ig 
nem kaptak értesítést és 
postai utalványt az ÁB 
lakhely szerint illetékes 
fiókjánál, vagy igazgatósá
gánál kapják meg a díj be
fizetéséhez szükséges kitöl
tött utalványt.

A kötelező gépjárműfele- 
lősség-biztosításról szóló 
kormányrendelet szerint a

gépjárműtulajdonosnak 
(üzembentartónak), 15 na
pon belül be kell jelente
nie az Állami Biztosítónál, 
ha eladta, elajándékozta 
autóját (motorját stb.), vagy 
más oknál fogva nem üze
melteti. Például, ha a for
galmi rendszámot vissza
adta, mert a jármű kiöre
gedett, olyan súlyos kárt 
szenvedett, hogy helyreállí
tása nem gazdaságos. Az 
Állami Biztosító most 
nyomtatványt küld ügyfe
leinek, amelyen minden 
változást közölhetnek. A 
volt tulajdonosnak érdeke, 
hogy közölje a biztosítóval, 
ha már nincs birtokában a 
gépjármű, mert így mente
sül a díj fizetésének köte
lezettsége alól.

Használt gépjármű véte
lénél viszont célszerű, ha 
a vevő utánanéz, vajon ren
dezte-e az eladó a kötele
ző biztosítás díját, mert az 
esetleges hátralékért és 
késedelmi pótlékért az el
adóval egyetemlegesen fe
lel.

A kormányrendelet úgy 
intézkedik, hogy a hátralé
kos díjakat közadók módjá
ra kell behajtani és Kése
delmes fizetés esetén a dí
jat progresszív pótlék ter
heli.
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A dolgozó ember és a színek

Színdinamikai kísérletek az ÉDÜ-ben
Gyakran előfordul ve

lünk, hogy egy környezet
ben nem érezzük jól ma
gunkat, nyugtalanok va
gyunk, más környezetet 
unalmasnak, egyhangúnak 
érzünk és eszünkbe sem 
jut, hogy ezeket az' érzé
seket a színek, a színhatá
sok is okozhatják. Pedig 
így van. Nem véletlen az 
sem, hogy a tavasz a leg
kedveltebb évszak, hisz ta
vasszal a legszebb, a leg
színesebb a természet és 
mindezek hatására fris
sebbnek, vidámabbnak 
érezzük magunkat. A szí
nek befolyásolják érzelmi 
életünket.

A különböző színek ko
mor, lenyűgöző hangulatot, 
ünnepi hatást, a remény
ség érzését, lelkesültséget, 
félelmet, meleg, vagy hi
deg érzetet, izgalmat, vagy 
megnyugvást okoznak. Ha
tásukra a tárgyakat köny- 
nyebbnek, vagy nehezebb
nek érezzük, serkentenek, 
élénkítenek, vagy levertsé
get váltanak ki, a tárgya
kat közelebbinek, vagy tá
volabbinak érezzük, tágas
ság, levegősség érzését 
okozzák.

Az emberek sokáig nem 
tudták azt, hogy a szín
hatások fontos élettani 
funkciókat is befolyásol
nak. Befolyásolják az em
ber idegrendszeri működé
sét, ezen keresztül szervi 
állapotait, cselekvőképessé
gét, hangulatát, érzelmi 
életét. A színhatásoknak 
biológiai és fiziológiai je
lentősége csak napjaink
ban tárult fel és fokozato
san valósul meg a színha
tásokban rejlő lehetőségek 
felhasználása az esztétikai 
élmények nyújtásán túl-

Lakáshelyzet az NSZK-han
A Német Szövetségi Köz

társaság 40 millió polgára 
bérlakásokban él. Ham
burgtól a Bodeni tóig, Han
novertől Aachenig egy kö
zös vonás van ebben a 40 
millió emberben: a bérla
kások árainak alakulása fe
letti gond. A „piacgazdál
kodási rendként’’ dicsőített 
kapitalista rendszer nem 
hozott évek óta mást az 
NSZK polgárának, mint ál
landó áremelkedéseket; 
ami azonban 1970-ben a 
lakásszektorban történik, 
felülmúl minden eddigit. 
„Mindenki retteg” volt a 
címe egy hamburgi újság 
beszámolójának a lakás
bérlők tüntetéséről és ve
zércikkében idézte Hein
rich Zille berlini festőmű
vész sorait: „Egy lakással 
éppenúgy agyon lehet ütni 
egy embert, mint egy fej
szével.”

80 SZÁZALÉKOS
LAKBÉREMELKEDÉS
Nemrég nyilvánosságra 

hozott statisztikák szerint a 
lakbérek 1962 óta 70 szá
zalékkal, sőt régi házak
ban levő lakások esetében 
80 százalékkal emelkedtek. 
1970-re további 15—20 szá
zalékig terjedő lakbéreme
léseket terveztek. Ezek át
lagértékek. A müncheni 
lakásbérlők egyesületének 
elnöke közli: „Egyes ese
tekben a lakbérek 180-ról 
670-re, végül 1200 márkára 
emelkedtek. Egy kölni ház- 
tulajdonos (15 000 lakás tu
lajdonosa) a lakások bérlői
től 220 százalékkal maga
sabb lakbéreket kért 107 
márka helyett, Stuttgart
ban 550-et 210 márka he-

menően a munkavédelem 
területén is. A színek köz
érzetre és a szervi műkö
désre való hatása olyan je
lentős lehet, hogy gyógyá
szati célokra is felhasznál
ják. Befolyásolhatják pl. a 
gyomorműködést is.

A színhatásokkal kapcso
latos tapasztalatok növeke
dése a kutatásokat, a tu
dományos kísérletezéseket 
követelte, sürgette és ezek 
következményeként új tu
domány, a színdinamika 
bontakozott ki. A színdina
mika tehát az olyan kör
nyezeti feltételek megte
remtését jelenti, amelyek 
meghatározott módon befo
lyásolják az ember életta
ni működését. Amerikai ta
pasztalatok szerint

a korszerű színdinamika 
alkalmazásával a munka
teljesítmény 17 százalék
kal emelkedik, a távol- 
maradás 40 százalékkal, 
a sclcjt 40 százalékkal, 
a balesetek száma 50 szá
zalékkal csökken.
A fenti adatokhoz nem

szükséges kommentár, úgy 
vélem, azt sem szükséges 
bizonygatnom, hogy ha a 
tőkéseknek a korszerű szín
dinamika alkalmazása ki
fizetődő, akkor nekünk 
még ezen túlmenően is van 
jelentősége.

Miért nagyon fontos a 
színek helyes megválasztá
sa és a tökéletes megvi
lágítás? (Ezek nem választ
hatók el egymástól.) Azért, 
hogy a látás kapcsán ked
vező ingerhatások érjék 
idegrendszerünket és azért, 
hogy a szemünk ne fárad
jon el idő előtt. Az inger
hatások következményeiről 
szó esett már, ehhez any- 
nyit szükséges még hozzá-

lyett. Aki nem akar fizetni, 
azt kíméletlenül az utcára 
teszik.”

A német munkásmozga
lom vívmányai közé tarto
zik egy viszonylag szociá
lis lakbérjog, amelyet az 
elmúlt CDU/CSU-kormá- 
nyok egy tollvonással meg
szűntettek. A lakás áru 
lett, mint a cipőfűző, vagy 
a cipő. Az úgynevezett „fe
hér körök” bevezetésével a 
CDU/CSU megteremtette a 
feltételét a lakásra ráutalt 
polgár kíméletlen kizsák
mányolásának. Azóta ma
gától értetődik, hogy az 
NSZK polgára jövedelmé
nek 25—35 százalékát a 
lakbér emészti fel és egy 
négyzetméter lakterületért 
hellyel-közzel már 10 már
kát is kell fizetni. Ezzel 
párhuzamosan néhány mo
nopoltársaság kezébe össz
pontosul a háztulajdon. A 
lakástulajdon a legjövedel
mezőbb profit-forrássá vált. 
Egy építő és bérbeadó vál
lalat Majna-Frankfurtban 
1969-ben 2,28 millió már
kát keresett — lakbérből.

ÖNGYILKOSSÁG, 
VAGY AZ UTCA

Ezek a vállalatok köz
vetlenül részesek a lakások 
építésében. Az állami hite
lekből és a lakások bérlői
től kért 10 000 márkáig ter
jedő „építési költség hozzá- 
járulások”-ból hatalmas kü- 
lön-profitra tesznek szert. 
Ennek az a következménye, 
hogy nyugdíjasokat és min
denekelőtt sokgyermekes és 
rossz szociális helyzetű csa
ládokat a lakásokból kila
koltatnak, és így ezek álla
mi szükséglakásokban ke-

[ tenni, hogy ezek a negatív 
I idegrendszerre hatnak, te
hát tudatunktól függetlenül 
váltják ki az említett kö
vetkezményeket. Vizsgál
juk meg a szem elfáradá
sát és annak következmé
nyeit, amely bonyolultabb 
folyamat, mint gondolnánk.

Ha valamely testrészünk 
elfárad, egész testünkben 
elterjed a fáradság. A 
szem izmai ugyanúgy elfá
radnak, mint az egyéb iz
mok. A szem elfáradása
kor is egész testi fáradtsá
got érzünk, melyet fejfá
jás, idegesség, selejtes 
munka, gyakran baleset kö
vet. Ha ezekhez tudomásul 
vesszük még azt, hogy a 
bennünket érő érzékszervi 
benyomásoknak 80 százalé
kát a szem veszi fel és az 
elhasznált energiánk jelen
tős részét a szem veszi 
igénybe, akkor beláthatjuk, 
hogy mennyire fontos a 
szemünk kímélése, a jó lá
tási viszonyok megteremté
se, melyet a jó világítással 
és a megfelelő színek al
kalmazásával érhetünk el. 
A szem gyors elfáradását 
a rossz világítás, a túl sö
tét színek, a túl erős fény, 
az erős megvilágítási ellen
tétek és a kellő szín
kontrasztok hiánya okoz
zák.

Üzemünkben a színdina
mikát is alkalmazni kíván
juk a munkakörülmények 
javítása érdekében. A kö- 
zép-finom törő üzemrész
ben már ennek szellemé
ben festettük a fellülete- 
.ket.

Tapasztalataink máris 
kedvezőek.

Bárány Imre

resnek menedéket. Ham
burgban, azon városok 
egyikében, ahol a legna
gyobb a béruzsora, augusz
tus elején egy 76 éves asz- 
szony nem látott más ki
utat, mint az öngyilkossá
got. Képtelen volt a köve
telt új lakbér megfizetésé
re, erre megkapta az azon
nali felmondást.

A gyermekes házaspárok
kal és általában a gyerme
kekkel szembeni magatar
tás a nyugatnémet lakás- 
politika legmegrázóbb fe
jezetei közé tartozik. A 
kizárólag profitra épülő 
„piacgazdálkodási rend”- 
ben a házirend sokszor eze
ket tartalmazza: „Játszani, 
lármázni, gyermekeknek fe
leslegesen az udvarokon, 
tornácon és a lépcsőkön 
tartózkodni tilos!” Tipiku
sak az újsághirdetések, 
amelyekben horribilis árak
ért ajánlanak fel lakáso
kat, azzal a kiegészítéssel, 
hogy „kizárólag kisgyer
mek-nélkülieknek”.

TILTAKOZÁS
Hamburgban, Düsseldorf

ban, Münchenben és sok 
más városban a lakásbér
lők megmozdultak. A Né
met Kommunista Párt, a 
szakszervezetek és spontán 
keletkezett lakásbérlő-szer
vezetek tiltakozásra sora
koznak fel és tömegtünte
téseket készítenek elő. A 
főkövetelmény így hangzik: 
lakbérstopp és jövedelem
hez kötött lakbérek. Ezenkí
vül követelik, hogy az 
óriásra nőtt fegyverkezési 
költséget a lakásépítés ja
vára csökkentsék.

Helytálltak 
a szálló 
szocialista 
brigádjai
A munkásszálló négy ta

karító szocialista brigádjá
ban közel 40 munkásnő dol
gozik, zömükben családos 
anyák, akiknek vállalati 
munkája mellett állandó 
gondot jelent az otthoni 
háztartás vezetése, a gyer
mekek nevelése. Ilyen kö
rülmények között nem le
het eléggé értékelni azon 
készségüket, hogy az ünne
pek alatti nagyobb takarí
tásokat, jelentős létszám- 
hiány mellett is kitűnően 
elvégezték. Hogy ez kéz
zelfogható legyen, elég utal
ni arra, hogy ebben az idő
ben a rendes napi kilenc 
szoba, folyosók, mellékhe
lyiségek mellett még há
rom-négy plusz szoba taka
rítását is vállalták, illetve 
elvégezték. A dicséret és 
elismerés mellett jogosan 
kapták kézhez a vállalat 
pénzjutalmát.

Mezőfi János

A szakszervezeti választások margójára

A jelölőbizottságok felelőssége
A szakszervezeti válasz

tások előkészítésében nehéz 
feladat hárul a jelölő bi
zottságokra, hiszen a vá
lasztások demokratizmusát 
csakis a közvélemény ál
tal elfogadott és támogatott 
jelölések biztosíthatják. Az 
elbeszélgetések során gyak
ran vetődött fel téves né
zet, ami csak részben tük
röz realitást, túlnyomórészt 
gondolkodásbeli, szemlélet
beli fogyatékosságról van 
szó. Gyakran ismétlődtek 
olyan érvek fizikai dolgo
zók részéről, hogy titkár
nak csak olyan személy fe
lel meg, aki fizikai dolgo
zó. Az érvelés lényege „ő 
tudja csak képviselni ér
dekeiket”. Az is előfordult, 
hogy idősebb dolgozók ki
fogásolták, hogy a jelölt 
túl fiatal. Itt az érvelés 
alapja; „csak tapasztalt 
ember képes mindenféle jó 
kapcsolat kialakítására”.

A kategóriákban való 
gondolkodás, a dolgok le
egyszerűsítése sohasem fe
lel meg az élet bonyolult
ságából, a fejlődésből adó
dó követelményeknek. So
kat beszélünk arról, hogy 
munkásosztályunk harca az 
utóbbi évtizedekben jelen
tősen megváltozott. A vál
tozás okai ismertek: meg
nőttek a lehetőségek, de a 
követelmények is. Ma már 
az iskolai végzettség is csak 
egy feltétele annak, hogy 
valaki szakmunkásként, 
technikusként, vagy mér
nökként dolgozzon. Ráadá
sul éppen a mi társadal
munk lényegéből fakad, 
hogy a társadalmi munka- 
megosztásban elfoglalt hely 
a legdemokratikusabb mó
don a hármas követel
ménynek megfelelően, tel
jesen az egyén fejlődni bí
rásától függően változhat 
felfelé és lefelé.

A mi fiataljaink "nemcsak 
azért, mert jelentős a szá
munk, nemcsak azért mert 
érvényesülési lehetőségük 
biztosítása társadalmi ér
dek is, hanem elsősorban 
azért, mert számtalanszor 
bebizonyították és bizonyít
ják,, hogy az egyre foko
zódó követelményeknek is 
megfelelnek, — jogosan 
bírják egész dolgozó né
pünk bizalmát. Az is vilá
gos, hogy a felvetett gon

Barátaink életéből
Hárommillió TV egy sorban

A Ívovi televíziógyár fu
tószalagjáról 30—40 másod
percenként kerül ki egy- 
egy televíziókészülék. Ezek 
„Elektron”, vagy „Ogonyok” 
típusúak. A gyár ebben az 
évben bocsátotta ki a há
rommilliomodik készüléket. 
Ha ezt sorba állítanánk, a 
sor 2000 kilométerre nyúl
na...

Az üzem futószalagjairól 
évente több mint 500 000 
egységesített „Elektron” és 
„Ogonyok” márkájú tv-ké- 
szülék kerül ki 47, illető-

Szerkezeti változások az NDK népgazdaságában
A tudományos felismeré

sekre és eredményekre tá
maszkodva jelentős szerke
zeti fejlődés és változás 
várható az 1985-ig terjedő 
tervidőszakokban az NDK 
nemzetgazdaságában. Így pl. 
egyre nagyobb jelentőségű 
a korszerű anyaggazdálko
dás rendszere. A népgazda
ság fokozódó kemizálása, az 
egyre újaljb műanyagok

dolatoktól függetlenül 
rendkívül fontos a helyes 
arányokhoz való ragaszko
dás. Pontosítva arról van 
szó, hogy továbbra is erő
síteni kell pl. a fizikai dol
gozók részvételét a veze
tésben. A vezetésben való 
részvétel azonban feltét
lenül követelményként ve
ti fel az egyénnel szemben 
támasztott fejlődés szüksé
gességét. A kiválasztás, a 
közérdekek hű képviselete, 
a személyiség a sokoldalú 
vizsgálatát követeli meg, s 
az sem utolsó szempont, 
hogy valaki .fizikai vagy 
műszaki, öreg vagy fiatal, 
hogy mennyire fejlett és 
tovább fejlődni képes, 
mennyire szocialista, egy
szóval mai fogalmaink sze
rint mennyire egész ember.

Cseresznyés Ferenc

Társadalmi
tevékenységünk
elismerése

Tisztelt Elvtársak!
A Baranya megyei Ta

nács Végrehajtó Bizottsága 
az elmúlt hetekben tár
gyalta a fogyasztói érdek- 
védelem helyzetét. Az ér
tékelés is kihangsúlyozta, 
hogy a pécsi területen mű
ködő társadalmi ellenőrök 
és a munkájukat irányító 
társadalmi kereskedelmi fe
lelősök hosszú évek óta fá
radoznak azért, hogy a vá
sárlók megelégedetten tá
vozzanak az üzletből, a ke
reskedelmi dolgozók ponto
san és kulturáltan szogál- 
ják ki őket.

A végrehajtó bizottság 
nevében köszönetemet és 
elismerésemet fejezem ki a 
Mecseki Ércbányászati Vál
lalat társadalmi munkában 
fáradozó minden szakszer
vezeti aktívájának és ké
rem, hogy a jövőben is 
teljesítsék ezt a fontos tár
sadalmi megbízatást, segít
sék az ellenőrző szervek 
munkáját a lakosság egyre 
jobb és színvonalasabb el
látásának megvalósítása ér
dekében.

Takács Gyula
vb-elnökhelyettes

leg 59 centiméter széles 
képernyővel. Ennek az év
nek a végéig a vállalat öt
ezer "Elektron—701" típu
sú színes televízióvevőt 
gyárt, 1971-ben pedig 15 000 
színes, 40 000 félvezetős, 
350 000 „Elektron—205” és 
„Elektron—215” típusú új 
tv-készüléket állít elő.

A Ívovi tv-készülékeket 
15 országba exportálják — 
köztük Csehszlovákiába, 
Finnországba, Ugandába, 
Görögországba, az EAK-ba 
és Pakisztánba.

felhasználása messzemenő 
kihatással lesz a népgazda
ság számos ágazatára, így 
a mezőgazdaságra és élel
miszeriparra, az építőipar
ra, a gépiparra.

A tervező, irányító és ve
zető tevékenység fejlesztése 
minden területen összeforrt 
az elektronikus adatfeldol
gozás alkalmazásával,
amelyre a Szovjetunióval 
szoros együttműködésben 
került sor.

ZÖKKENŐMENTES
PROFILVÁLTOZÁS

Számtalan példát sorol
hatunk fel arra, hogy mi
képpen változtatták meg 
több ezer dolgozót foglal
koztató gyárak a termelési 
profiljukat, milyen átállá
sokat hajtottak végre, hogy 
új, hatékonyabb és terme
lékenyebb választékot állít
sanak elő. Volt bányászok 
ma a fémfeldolgozó ipar
ban vagy a gépiparban dol
goznak, alacsony teljesítő- 
képességű kemencék mel
lett dolgozó kohászok ma a 
könnyűfémipar mesterei, 
nemrég még televízióké
szülékgyárban foglalkozta
tott nők ma az elektroni
kus adatfeldolgozáshoz 
szükséges rendkívül bonyo
lult műszereket készítik. 
Jellemző erre a folyamatra, 
hogy valamennyi érintett 
dolgozó már jóval koráb
ban tudott a profil- és 
szerkezetváltozásokról, s 
így mindenkinek módjában 
állt megfelelő szakképzett
séget szerezni az új terme
lési ágazatban. Ennek kö
szönhető, hogy a profil- és 
struktúraváltozásokat zök
kenőmentesen hajtották 
végre.

A hatékonyabb struktú
rapolitika megvalósítása 
nyomán főleg a gépipar, az 
elektrotechnika és az elek
tronika, a tudományos mű
szeripar, a vegyészet, az 
építőipar lendültek fel, hi
szen a rendelkezésre álló 
erőket és eszközöket csúcs
teljesítmények elérésére 
koncentrálhatták.

EMELKEDŐ
BERUHÁZÁSOK

1960-ban a vegyipari rá
fordítások összege 1461 
millió márka volt; 1965- 
ben 2487 millió és 1966 
óta évente több mint 2600 
millió márkát értek és ér
nek el. A gépiparba 1960- 
ban 826 millió márkát in
vesztáltak, 1967-ben 2140,
és 1968-ban több mint 2220 
millió márkát. Hasonló
képp emelkedtek az elektro
technikai és elektronikus, 
valamint a tudományos mű
szeripar beruházásai is.- 
2980 millió márkáról több 
mint 8500 millió márkára. 
Ez azt jelenti, hogy a nép
gazdaság összes beruházá
sain belül ezeknek az ága
zatoknak a beruházásai 
majdnem háromszor olyan 
gyorsan növekedtek, mint 
a népgazdasági átlag.
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Labdarúgóink megkezdték felkészülésüket Bajnokok nyomában

Kosárlabdázóink az NB II-ben

Labdarúgó csapatunk megkezdte (elkészülését a tavaszi for
dulóra. Képünk az őszi forduló befejezése utón készült, s 
így hiányzik róla a sérült Péhl, Borovácz és Lieber. Az együt
tes névszerint, álló sor balról'jobbra: Galgóczy Ottó edző, 
Várbíró, Doszpod, Farkas I., Györkő dr., Farkas II., Korsós, 
Gyürke, Bendcs, Fekete. Guggolnak: Strassz, Szabó, Görgé- 
nyi, Vincze, Csőre, Lubastyik, Szigeti. A tavaszi felkészülés 
január 5. óta 28 játékossal folyik, a fenti személyek kiegé
szülnek még Vészi János fiatal labdarúgóval.

Egységes
úszószakosztálya van Pécsnek

1971. január elsejével „átren
deződött” a pécsi úszósport. 
Egy olyan formát nyert, amely 
távlataiban is megnyugtatja a 
pécsi sportvezetőket és úszó 
szakembereket, megnyugtatja a 
sportágukért nagyon sok ál
dozatot vállaló versenyzőket és 
nem kevesebb áldozatot vál
laló szülőket Is.

Egy szakosztály vezetőség, 
egy egységes elveken álló 
szakvezetőség és edzői kol
lektíva irányítja, oktatja és 
neveli a versenyzőket a leg
kisebbektől a legidősebbekig, a 
kis iskolástól, vagy éppen óvo
dástól az egyetemi hallgatóig.

Az egységesítés érdekében 
1971. január elsejével a Pécsi 
Dózsa megszűntette - igen szép 
múltra visszatekintő - úszó- 
szakosztályát, a Pécsi Városi 
Sportiskola pedig úszószakosz
tályt alakított. A versenyzők 
14 éves korukig a sportiskolán 
belül sajátítják el az úszás 
alapelemeit, az úszás techni
káját, s mint kiforrott ver
senyzők 15 éves koruktól a 
Pécsi Ércbányász úszószakosz
tályában csiszolják, fejlesztik 
tudásukat, eredményeiket, s 
mint minőségi versenyzők sze
reznek majd dicsőséget saját 
maguknak, egyesületüknek, a

Hol a lövész 
utánpótlás?

Mindennapos kérdés sportlö
vész berkekben, miért nem ál
lítunk össze ifjúsági csapatot, 
választék három iskolánál is 
rendelkezésünkre áll. Jó tanu
lók, jó sportolók, csak fog
lalkozás, törődés kérdése az 
egész. Pécsett a fiatalok szere
tik, és kedvvel űznék c ne
mes sportot, csak az a kér
dés, hogy hol?

Egy városi lőtere van Pécs- ) 
nek, az is elmaradott és ki- ! 
esi. A követelményeknek nem 
felel meg. Az igaz, hogy vál
lalatunknál majdnem minden 
üzemnek van lőtere, de saj
nos nagyon távol esnek a vá
rostól.

Tessék végignézni egy me
gyei bajnokságot, kik indul
nak a versenyen, öreg „ró
kák” (elnézést) igaz, hogy ru
tinos versenyzők, de ma már ! 
40 éven felül vannak. Ok még I 
szívből teszik és szeretik e ] 
sportot, de ők Is elmennek 
egyszer.

Hogyan tovább? Iskoláink If- j 
júgárdáinak. a Mecseki Érc- ! 
bányászati Vállalat lövészspor- i 
tolóinak szeretnénk minden le- [ 
hetőséget biztosítani ahhoz, j 
hogy a valaha városunkban 
kiválóan működő Pécsi Dózsa 
és Zalka Máté motorosai sor- [ 
sára ne jussunk és ne mond- 1 
hassák rólunk is azt, hogy [ 
csak voltak, de ehhez, válla- I 
latunk törekvése úgy érzem 
kevés.

Panov József

pécsi és remélhetőleg, majd a 
magyar úszósportnak is. Az 
egységesítés érdekében szoro
san együttműködött a két szak
osztály (Dózsa-Ercbányász) ve
zetősége, akik az egységes szak
osztályban is vállaltak felada
tot. Az új szakosztály vezető
ség irányítja a Pécsi Sport
iskola, Pécsi 'Ércbányász úszó- 
szakosztályának munkáját.

A szakosztály elnöke: Rom
vári Attila, szakosztályvezető: 
Dr. Antos Árpád, szakmai ve
zető: Szigeti Lajos, vezetőed
ző: Dr. Wlaskovits József lett.

A sportiskolában az edzői 
munkát Szigeti Lajos, Hermész 
Béla, Gaál Csabáné és Villá
nyi Lajos látja el, míg az 
Ércbányász szakosztályában dr. 
Wlaskovits József, Gyöngyösi 
János, Szigeti Lajos és Her
mész Béla oktatók foglalkoz
nak a sportolókkal.

Az új év első napjaiban - 
régi magyar szokás szerint - 
az a szólás mondás járja, hogy 
„új életet kezdünk elvtársak” I 
Nos, az úszóknak ehhez az 
„új élethez” nagyon sok si
kert és jó eredményeket, de 
legfőképpen egy fedett uszo
dát kívánunk.

BL.

Hacsek: (ül az Olympiá- 
ban)

Sajó: (jön) — Jó napot, 
Hacsek! Hogy van?

Hacsek: Köszönöm, megva
gyok. De mi van magá
val! Rég láttam!

Sajó: Képzelje, Hacsek,
csatlós vagyok.

Hacsek: Ne mondja! És ki 
a nemes lovag?

Sajó: Ne hülyéskedjen! A 
bányánál vagyok csat
lós.

Hacsek: Talán egy bánya
bárónál?

Sajó: Azok az idők már el
múltak. Ma már nincse
nek bányabárók, csak 
felügyeleti személyek.

Hacsek: És azok ülnek a 
magas lovon, maga pe
dig a szamárháton.

Sajó: Hol él maga, Ha
csek!? A bányalovak 
ideje is lejárt. Ma már 
mozdonyok vannak.

Hacsek' És maguk fapado
son utaznak új kalandok 
felé.

Sajó: Nix kalandok! De ap
ropó! Mivel foglalkozik 
mostanában?

SPORTHÍREK
Ribli Zoltán folytatja kitűnő 

szereplését Groningenben, az 
ifjúságiak sakk Európa Baj
nokságán. Negyedik forduló
ban a dán Feddert győzte le, 
és Így négy ponttal vezető he
lyen volt. Az 5. fordulóban 
kikapott a nyugatnémet Born- 
gaessertől, de még ekkor is 
fél ponttal vezetett a mezőny
ben. Lapzártakor a bajnokság 
még tartott, majd örömmel ér
tesültünk, hogy Ribli Zoltán
nak sikerült megnyernie a baj
nokságot.

A „Bányász Kupa” asztali- 
tenisz bajnoksága — a már 
közölt időponttól eltérően - 
1971. februárban kerül meg
rendezésre, egyidőben a vál
lalati férfi és női egyéni dön
tőkkel.

A Pécsi Ércbányász úszó- 
szakosztálya Vlaskovits edző 
irányítása alatt megkezdte az 
alapozó edzéseket a jövő év 
versenyeire, a pécsi Tanárkép
ző Főiskola uszodájában és 
tornatermében.

Az úszószakosztály kezdemé
nyezése alapján létrehozott 
Honvéd utcai óvodások kísér
leti úszóoktatása, kitűnő edzők 
irányítása mellett sikeresen 
folytatódik. A nagy érdeklő
dés ellenére az úszószakosz
tály vezetősége sajnálattal ér
tesíti a kedves szülőket, hogy 
a csoport létszámának bővíté
sét, vagy újabb csoportok lét
rehozását tanmedence hiánya 
miatt, nem tervezi.

A Pécsi Ércbányász SC úszó- 
szakosztálya 1971. január 30-án 
17.00 órakor tartja évadnyitó 
szakosztályi ülését a MÉV mű
szaki klubjában. A szakosztá
lyi ülés után a szakosztály ve
zetőség szülői értekezletet tart.

Hacsek: Maneken vagyok 
egy koporsókészítő
üzemnél. Miért kérdi?

Sajó: Mert ajánlani akar
tam magának, hogy jöj
jön a bányához. Ugyan
is munkaerőhiány van.

Hacsek: Jó, jó, de előbb 
tudni szertném, mi van 
ott maguknál. Meséljen!

, Sajó: Műszak előtt minden
ki megkapja a márkát.

Hacsek: Keletit, vagy nyu-
) gátit?
Sajó: Attól függ, hová 

megy. Mehet keletre, 
vagy nyugatra, ahogy 
tetszik.

Hacsek; Az jó.
Sajó: Hát persze. Aztán az 

aknász tart felolvasást. 
Hacsek: Ha nem unalmas, 

ez is jó. De kik azok az 
aknászok!

Sajó! Majd megtudja. Ha 
malaca van, kifoghat 
egy jó aknászt. Olyat, 
aki hajt a mezőben, 
tudja etetni a nagyobb 
kutyákat, de ki is mis- 
károlja, akinek meggyű
lik vele a baja.

Hacsek: Es búgat is?

, Sajó: Hogyne. A Prohodká- 
kat.

Hacsek: Minden stimmel. 
De nálunk Nagytétény
ben másképp hívják 
őket. Es Prohodka-kocá- 
ról sem hallottam még. 
Mondja, nem történhe
tik baj abban a maguk 
bányájában?

Sajó: Ugyan! A legnagyobb 
baj az, ha leállítják a 
munkahelyet.

■ Hacsek: Miért? Olyan gyor
san megy?

, Sajó: Fenét! Akkor állít
ják le, ha nincs egy pil
lér se.

Hacsek: Hát ilyen nyílt ott 
a korrupció?

Sajó: Idióta! Nem fillér — 
pillér! Máglya!

■ Hacsek: Máglya? Az mi-
nek? Szent szüzeket 
égetnek rajta?

Sajó: Jegyezze meg: a bá
nyánál nincsenek szent 
szüzek. Nők sem mehet

nek le.
Hacsek' Kivételesen sem? 
Sajó: Kivételesen igen. A 

múltkor például lejött

A Pécsi Ércbányász SC 
legfiatalabb szakosztálya a 
kosárlabda, 'mindössze há
roméves múltra tekinthet 
vissza, hisz 1968. január el
sejével alakult meg az út
törő olimpiát nyert Bánki 
Donát úti iskola fiú csapa
tából és a vállalatunknál 
dolgozó „kiöregedett” ko
sárlabdázókból. A 68-as év
ben lényegében a két csa
pat, mint két önálló szak
osztály működött. Termé
szetesen igen sok problé
mával, nehézséggel kellett 
megküzdeniök, hiszen léte
sítmény, felszerelés hiányá
ban sportoltak.

Az 1969-es év jelentős 
előrelépés volt, létrejött egy 
első csapat, amelyben már 
helyet kaptak a legtehet
ségesebb ifjúsági játékosok 
is és ez a csapat a megyei 
bajnokságban indult Mó- 
rocz Imre edző vezetésével. 
Az utánpótlást pedig Sol
ti József testnevelő tanár 
készítette fel a bajnokság
ra. Az első megyebajnok
ságban való szereplést igen 
jól zárták, az elsővel azo
nos ponttal harmadik he- | 
lyen feljutottak az akkor 
alakult NB III-ba.

1970-ben az NB Ill-ban 
is mindössze csak egy évet I 
töltöttek, mert megnyerték 
a bajnokságot és az NB 
Il-be jutottak. A csapat ta
vasszal még öt vereséggel 
a hetedik helyen állt. Eh
hez hozzájárult az is, hogy 
mérkőzéseinek zömét a pá
lyaválasztói jog felcserélé
sével idegen pályán játszot
ták létesítmény hiányában. 
Időközben edzőcsere is tör
tént, Molnár Károly játé
kos vette át a csapat szak
mai irányítását. Az őszi 
szezon kitűnően sikerült. 
Minden mérkőzésüket meg
nyerték, így ledolgozták 
hátrányukat és egy pont
tal megérdemelten szerez
ték meg a bajnoki címet. 
Kiemelkedő teljesítményt 
Gombos Attila, Horváth 
Miklós, dr. Gyenge Árpád, 
Illés János, Tóth Géza és 
Molnár Károly nyújtottak.

A magasabb osztályba 
való jutásukkal nőttek az 

í anyagi gondjaik is. A baj- 
I nokságra való felkészülé
sük sem zavartalan. Szük
ségmegoldásképpen az ala
pozást a Bánki Donát úti j

iskola kisméretű tornater
mében végzik, de bíznak 
abban, hogy január köze
pétől már az Építők útja-i 
iskola nagyméretű termé
ben tarthatják edzéseiket.

Pályagondjaik is megol
dódtak, hiszen a vállalat 
támogatásával műanyag ko
sárlabdapálya épült az Épí
tők útja-i iskola udvarán. 
Sajnos a pálya több he
lyen megrepedezett, de 
nincs használhatatlan álla
potban. Ugyanakkor az 
MTS jegyzőkönyvben vál
lalta, hogy 1971. tavaszán 
újszerű állapotba felújít
tatja a pályát.

Gondot okoz az is, hogy 
a csapat megerősítése során 
olyan játékosokat igazoltak, 
akik nem vállalati dolgo
zók, sőt komoly beosztások
ban dolgoznak. Így nehéz
séget jelent az edzések 
megszervezése.

Az NB II-be való felju
tás anyagi problémákat is

HÍREK

December 22-én az igazgatóság nőbizottsága ez al
kalommal is megrendezte a gyermekek között nagy 
népszerűségnek örvendő filmvetítéssel egybekötött ka
rácsonyfa ünnepséget.
Vállalatunk 1971. évre is l lius 28-ig, július 28-tól au

megkötötte az NDK csere- | gusztus 11-ig. Jelentkezni 
üdültetési szerződését. Dől- lehet az üdültetési albi- 
gozóink a következő helye- zottságoknál.
ken és turnusokban üdül- \ „
hetnék: Steinbach: március , *
8-tól 22-ig; Schwarczburg: vállalati új kollektív
május 27-tol, junius 10-ig; szerződést 1971. június 1-ig 
Zinnowitz: junius 30-tol ju-i fcejj megkötni. Az űj szer- 
lius 14-ig, julius 14-tol ju- gődés hatályba lépéséig az 
—-------------------------------- 1969—70. évre kötött kol

lektív szerződés hatálya 
meghosszabbodik.

hozzánk egy. Felvittem 
a padolásra.

Hacsek: Talán a padlásra? 
Sajó: Nem, a padolásra! 
Hacsek: Legyen igaza. És 

miért vitte fel?
Sajó: Elmagyaráztam neki, 

hogy fogunk fúrni! 
Hacsek: És sikerült? 

Sajó: Nem. Kiderült, hogy 
meddő.

Hacsek: A nő!
Sajó: Oktondi. Nem. A 

homlok.
Hacsek: Mit akart maga 

annak a szerencsétlen
nek a homlokával?

Sajó: (dühösen) Slussz, be
fejeztük. Egyetlen fi
gyelmeztetésem van ar
ra az esetre, ha jönni 
akar= a bányánál a fel
törés csak akkor megy, 
ha jól tud fúrni.

Hacsek: Akkor szüret! Ha 
mindenki a bányánál 
lenne, akit én eddig ki
fúrtam, nem volna ott 
munkaerőhiány!

Dr. Tóth Ferenc

jelent, hiszen nemcsak a 
szomszéd városokba kell 
utazni a csapatnak, hanem 
az egész Dunántúlon. Az 
ezzel járó különbözetet a 
sportklub bizony nagyon 
nehezen tudja biztosítani. 

- A legfontosabb céljuk, hogy 
i bennmaradjanak az NB II- 
ben, amely igen nehéz lesz, 
hiszen mindössze egy-két 
játékossal tudnak csak erő
síteni. Figyelembe véve az 
utánpótlást — a második 
csapat a megye bajnokság 
utolsó három mérkőzésére 

j nem állt ki — az ifi csa
pat játékereje és személyi 

' állománya nem jelentős, 
I komoly gondot okoz hosz- 
szútávon. Ezek ellenére a 
szakosztály vezetősége min
dent megtesz, hogy a csa
pat helytálljon a bajnok
ságban és’ biztosítsa benn
maradását az NB II-ben.

K. M.

Szerkesztőségi üzenet
Szerkesztőségünk követ

kező munkaértekezletét 
1971. január 19-én du. 14 
óra 30 perckor tartjuk a 
szokott helyen.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ
A Mecseki Ércbányászati Váll. 

dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

Munkásszálló A épület I. 5.
Telefon: 14-G1 Vállalati: 147 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33

Előfizethető 
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft

MEGJELENIK
KÉTHETENKÉNT.

MÉV Nyomda
Felelős vezető: Hangos Lajos

Sajó, a bányász


